
ظرفیت های 
اصفهان

بی ثباتی 
قوانین سنگی 

گام های بلند 
صادرات 

بیش از نیم قــرن از عمر صنعت فولاد 
کشور می گذرد و با توجه به بهره مندی 
از منابعی چون گاز طبیعی و سنگ آهن 

و ... می توان مدعی ...

رئیس انجمن سنگ اصفهان با اشاره 
به قوانین ناپایداری که سد راه صنعت 
سنگ اســت، گفت: متأســفانه این 

صنعت درگیر مسائلی چون ...

اصفهــان از دیرباز محل ســکونت 
اقوام و ادیان الهــی گوناگون بوده 
است. طبق نظریه مورخین و منابع 

تاریخی یکی از دلایلی که...
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وقتی بیش از نیاز ، تشکل صنفی ایجاد
می شود ، تکثر تشــکل های صنفی ، به
 بی حاصل شدن تلاش جمعی می انجامد.

جریان تصادفی 

اضافه  بر ظرفیت 

خروج مسکن از رکود در گفت و گو با معاون معماری و شهرسازی:

.info@eghtesadbazarنظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  ir

جای خالی 
مشوق های صادراتی 

نمایشگاه
 اهرم توسعه صادرات

آیا تاکنون به این فکر کرده اید که شــهر را معماران و متخصصان می ســازند یا ســرمایه گذاران و کارفرمایان ؟ اگر این 
اصل بدیهی را بپذیریم که مدیریت شــهری وظیفه دارد تا با تصویب و اجرای قوانین، راه را بر توسعه و گسترش صحیح 
شــهر هموار ســازد اما ســرمایه گذار بدون توجه به این قوانین از طراح و معمار خود بخواهد تا براســاس آنچه نظرش 
را جلب کرده بنایی در یک بافت ویژه بســازد و ســازه ای ناهمگون را به شــهر تحمیل کند، آن گاه تکلیف چیســت؟ 
سیدجمال الدین صمصام شریعت، ایراد کار را از دانشگاه ها می گیرد و معتقد است که کیفیت آموزش در دانشگاه های ما پائین 

آمده و دیگر مانند گذشته، سختگیری ها و مطالعات عمیق دیده نمی شود...

نمایشگاه صنعت سنگ، معادن و 
صنایع وابســته اصفهان امسال در 
سیزدهمین دوره خود قرار دارد. به 
پشتوانه موفقیت دوره های گذشته 
این نمایشــگاه و تلاش های بین 
المللی، در این دوره شــاهد حضور 

بیش از 30 شــرکت خارجی هستیم؛ حضور این شرکت ها 
ابعاد بین المللی نمایشگاه سنگ اصفهان را تقویت کرده و 

همان طور که مبرهن است...

سید عبدالوهاب ســهل آبادی، 
همواره بر مشــارکت و همکاری 
منســجم و گروهــی فعــالان 
بخش ســنگ بــرای رقابت در 
بازارهــای جهانی تأکیــد دارد. 
صنعــت،  خانــه  رئیــس 
معــدن و تجــارت ایــران، اعتقــاد دارد کــه مــا

 می توانیم بعــد از نفت، نگاه ویژه ای به صنعت ســنگ 
داشته باشیم چرا که از نظر...
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نشانه های رونق

محمدحسین ادیب:

قبض و بسط های جریان اصلاح طلبی در گفت وگو با صادق زیباکلام:
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همراه با دوصفحه ویژه نامه نمایشگاه صنعت سنگ اصفهان
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مدیر منطقه ۴ شهرداری اصفهان:

 نوسان:در اجلاس جهانی شهرداران جهان 
اسلام، شهردار اصفهان پیشنهاد راه اندازی 
شبکه شهرهای دانش محور را در جهان

استقبال   مورد  که  کرد  اعلام  اسلام 
شهرداران قرار گرفت. 

تخصصی  نشست  در  جمالی نژاد،  مهدی 
این اجلاس، گفت: راه اندازی شبکه شهرهای نوآور و دانش 
محور اسلامی را پیشنهاد می دهم. این اقدام فرصتی برای 
شهرهای  سران  نزدیکی  و  اسلامی  شهرهای  نظر  تبادل 
اسلامی می شود. وی با اشاره به اینکه ایجاد این دبیرخانه 
همبستگی دانشی این شهرها را در پی خواهد داشت عنوان 
کرد: این اقدام سبب می شود دیپلماسی قوی دانشی در دل 

دیپلماسی شهری شکل گیرد.
شهردار اصفهان با اذعان به اینکه امروزه نمی توان تحولات 
است  درحالی  این  گفت:  انگاشت،  نادیده  را  نوظهور جهان 
که عده ای معتقدند جهانی شدن وادی خطرناکی است و نباید

 آن را دنبال کرد. 
قطعی  و  جبری  را  شدن  جهانی  روند  نیز  دیگری  گروه 
تلقی می کنند و از آن به قطعیت سخن به میان می آورند.

ریزی  طرح  علمی،  مراکز  کرد:  عنوان  اصفهان  شهردار 
اصفهان  شهردار  دارند.  برعهده  را  شهرها  پنیان  و  شالوده 
فی مابین  روابط  از  باید خوانش مجددی  کرد:  نشان  خاطر 
مشترک  گفتمان  و  هویت  به  بازگشتی  تا  باشیم  داشته 

صورت گیرد.

شهردارمنطقه ۶ اصفهان گفت:  خط انتقال پساب از سپاهان شهر تا کمربندی جنوب 
نیز با هزینه ای بالغ بر حدود 1۲ میلیارد و 300 میلیون ریال در دست اجراست که تا 
دوماه دیگر تکمیل می شود. منصور نجفی، افزود: اجرای طرح تصفیه و انتقال پساب 
سپاهان شهراز مهم ترین پروژه های این منطقه در سال جاری است. نجفی ادامه داد: 
خط انتقال پساب حد فاصل مخزن از شهرک شهید کشوری به مخزن فلزی هزار دره 

نیز در دست اجراست.

مدیرعامل سازمان میادین شــهرداری اصفهان گفت: در ســال جاری شهرک صنایع 
چوبی، صنایع دســتی وگردشــگری با اعتباری حدود 3 هزار میلیــارد تومان احداث

 می شود. اصغرکشاورز، افزود: در همین راستا نمایشگاه و شهرک صنایع چوبی، صنایع 
دستی و گردشگری در منطقه 1۲ در خیابان عطاالملک در زمینی به مساحت ۲4 هکتار 
احداث می شود.وی با اشــاره به اینکه این پروژه  با اعتباری حدود 3 هزار میلیارد تومان 

احداث می شود، ادامه داد: در این نمایشگاه نیز ۲00 کارگاه مبل سازی وجود دارد.

متأســفانه این روزها وعده هایی درباره 
افزایــش یارانه ها مطرح می شــود که 
علاوه بر آسیب رســاندن به اقتصاد ما 
تحقق پذیر نیســت. با نگاهی به منابع 
مالی موجود مشــخص می شود دولتی 
که ۷00 هزار میلیارد تومان بدهی دارد 
و 500 هزار میلیــارد تومان باید صرف 
تأمیــن پروژه های عمرانــی خود کند، 
نمی تواند این افزایش یارانه ای را که وعده 
می دهد، عملی کند. علاوه بر این، تجربه 
بسیاری از کشورها نشان داده است این 
گونه سیاست های بازتوزیعی که به شکل 
پرداخت یارانه های نقدی به خانواده هایی 
که توانایــی کار کردن ندارنــد، انجام 
می شود، آسیب رسان است چون افراد 
جامعه به چنیــن پرداخت هایی عادت 
می کنند و بعد از آن دیگر ســاماندهی 
وضعیت به این راحتی میســر نیست؛ 
به ویژه آنکه در شــرایطی قرار بگیریم 
که مانند اقتصاد ایران شبکه اطلاعاتی 
دقیقی وجود نداشته باشد و فرصت های 
بســیاری برای تقلب و ارائــه اطلاعات 

نادرست نیز وجود داشته باشد.
تجربه کشــور ما در زمینــه پرداخت 
یارانه ها و نحوه اجرایــی آن با انتقادات 
گســترده ای روبرو بود. متأســفانه در 
کشور ما در سال های متوالی یارانه های 
نقدی به همه اقشــار جامعه پرداخت 
شــد وعلاوه بر ایجاد تورم مشخص شد 
که فقرا و دهک های پایین جامعه بیش 
از دیگران تحت فشــار قرار گرفتند؛ به 
دنبال اجرای این طــرح، بخش مهمی 
از منابع مالی کشــور که می توانســت 
منجر به ایجاد اشتغال شــود از دست 
رفت. ایــن پرداخت هــا نتایجی مانند

 افزایش بیکاری داشت.
نکته مهمی که باید بــر آن تأکید کنم 
این است که اصلاً منابع افزایش یارانه ها 
در کشــور وجود ندارد. دولت، پیش تر 
اذعان کرده بود که آخر هر ماه که وقت 
پرداخت یارانه هــا فرا می رســد ماتم 
می گیرد که چگونه می تواند این وجوه 
را تأمین کند. چنین موضوعی نشــان 
می دهد که برای تأمین منابع یارانه ها از 
منابع مالی دیگری استفاده شده است که 
می توانست صرف افزایش رفاه جامعه و 
اشتغال در کشور شود؛ در حالی که این 
منابع عملاً هدر رفته و از بخش هایی که 

به آن نیاز داشته دریغ شده است.
بنابراین تأکید می کنــم که تحقق این 
وعده هــای انتخاباتی دربــاره یارانه ها 
غیرممکن هســتند و کارکرد سیاسی 
دارند و این باعث تأسف است. متأسفانه 
عده ای داعیه کمک به حل مشــکلات 
مــردم را دارند ولــی بــه مصالح ملی 
بی توجه هستند و فقط بر ظرفیت های 
فقــر، ناکامی ها و مصیبت هــای مردم 
ســرمایه گذاری می کنند. می بینند که 
مردم نسبت به چه مسائلی حساس اند 
و از همان اســتفاده سیاسی می کنند.

البته شــرایطی که اکنون بــا آن روبرو 
هستیم محصول سیاســت های غلط 
دولت های گذشته اســت که وضعیت 
نابسامان امروز را به وجود آورده و منجر 
به آن شده که بستری برای دادن چنین 
وعده های سیاســی فراهم شــود. این 
وعده ها ضمن اینکه امکان پذیر نیست، 
در صورت تحقق، مشــکلات زیادی را 
بــرای اقتصاد ما ایجــاد می کند و فقط 
منجر به افزایش انتظارات جامعه شده

 و زمینــه ی بحــران  و درگیــری را 
در جامعه فراهم می کند.

شهرداران جهان اسلام استقبال کردند؛

محرکی برای توسعه مناطق کمتر توسعه یافته اصفهان؛

شبکه شهرهای دانش محور 
راه اندازی شودمی شود

شهرک صنایع چوبی احداث می شودتصفیه پساب ازمهم ترین پروژه هاست
دیدگاه

سرمقاله

وعده های یارانه ای 
تحقق پذیر نیست

 نوسان: با توجه به رکود شدید بخش 
ساختمان در کشــور، ارزیابی شما از 
وضعیت این صنعت در اصفهان چیست؟

متأسفانه آمارهای ســال ۹5 بیانگر کاهش 
میزان متراژ صــدور پروانه ســاختمان به 
نسبت سال ۹4 اســت؛ البته درچند ماهه 
آخر ســال ۹5 به خصوص در شــب عید 
آمار صدور پروانه ســاخت افزایش یافت و 
حتی این موضوع تا انتهــای فروردین ماه 
نیز ادامه یافت؛ به گونه ای کــه آمار صدور 
پروانه ساخت در فروردین امسال نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل، میزانی از افزایش 
را نشــان می دهد. به عقیده بنــده بعد از 
انتخابات و به خصوص از نیمه دوم امســال 
مســکن آرام آرام از رکود خارج خواهد شد.
 نوسان: یعنی سیگنال های خروج 
صنعت ســاختمان از رکــود، قابل 

مشاهده است؟
بله. در دو ماهه پایانی سال گذشته و فروردین 
امســال آمار صدور پروانه ساخت نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد داشت؛ بدین معنا 
که افراد نیازمند به مسکن، وارد بازار شده اند. 
همچنین بعد از چندین سال رکود در ساخت 
و ساز، انبوه سازان، آرام آرام وارد کار شده اند. 
در این فضا انبوه سازان، ســاخت و ساز را در 

مناطقی که هزینه های اخذ پروانه ساخت 
آن ها همانند مناطق ۲، 14، 15 و 10 کمتر 
است، آغاز و اقدام به تولید مسکن کرده اند و 
محصولی به بازار ارائــه می دهند که با توان 
خرید مردم هماهنگ است. از طرفی افزایش 
سقف وام مسکن تا ۲00 میلیون تومان برای 
زوجین می تواند در خرید مسکن تأثیرگذار 
باشــد. معمولاً افزایش ســقف وام مسکن 
به دنبال سیاست خروج مســکن از رکود و 
بالارفتن قدرت خرید مردم اعمال می شود. 
همچنیــن از دید بــازار و نظــام عرضه و 
تقاضا، با وجود کاهش نرخ رشــد جمعیت 
هنوز تعداد زیادی نیازمند مســکن ارزان 
قیمت و باکیفیت هســتند. توجه داشــته 
باشــید که هرچند طی چهار سال گذشته 
مســکن ارزان نشــده؛ اما قیمت ها به کف 
خود رســیده اند. بنابراین ســیگنال های 
خــروج از رکــود قابل مشــاهده اســت.
 نوســان: آیا ممکن اســت بعد 
از انتخابــات شــاهد نوعی جهش 
باشــیم؟ مســکن  قیمــت  در 

به عنوان یک شهرساز پیش بینی می کنم 

افزایش قیمت مسکن، جهشی همانند چند 
سال گذشته که سه برابر شد، نخواهد داشت. 
طی سال های گذشته عواملی چون افزایش 
ســه برابری نرخ ارز، موجب گرانی مصالح 
ساختمانی و افزایش دستمزدها شد. در این 
شــرایط با کاهش ارزش سپرده های بانکی 
به یک سوم، دارایی مردم از بانک خارج و به 
سمت خرید مِلک و ایجاد بازار کاذب رفت. با 

این حال دیگر این اتفاق رخ نخواهد داد.  
 نوســان: حتی افزایش سقف وام 
مسکن، موجب گرانی مِلک نخواهد شد؟

به طور معمول افزایش وام مسکن در گرانی 
ملک بی تأثیر نیست. اما نه تأثیری که موجب 
دو تا سه برابری قیمت ها شود. پیش بینی 
می شود به اندازه تورم و تا حدود 10 درصد 
گران بشود. بنابراین ما جهش شدید قیمت 
نداریم؛ چرا کــه مردم توان خریــد ندارند. 
معتقدم که با شــیب ملایمی شاهد رونق 

نسبی خواهیم بود.
 نوسان:ســال گذشــته از سوی 
وزارت راه و شهرســازی و به خصوص 
آقای غلامی مدیرکل ایــن اداره در 
اصفهان انتقاداتی نســبت به تراکم 
فروشی در شهرداری اصفهان مطرح 
شد. نظر شــما در این باره چیست؟

این تخلفات مربوط به زمانی است که خود 
این آقایان و مدیران در شــهرداری بخش 
عمده ای از مجوزها، تراکم ها و ارتفاعات را به 
صورت سلیقه ای صادر می کردند. همچنین 
بخش عمده ای نیز در طرحی تحت عنوان 
"طرح جامع ارتفاعات" با امضای خود آقای 
غلامی به مناطق ابلاغ شد و اکثر این جریانات 
مربوط به همان زمان است. اما اکنون آن ها به 
کار خود انتقاد می کنند. با این حال شهرداری 
امروز به عنوان کارفرمای طرح تفصیلی در 

چارچوب قانون عمل می کند.
 نوسان: می خواهم وارد بحث دیگری 
بشوم؛ خیلی ها این ایراد را به شهرهایی 
با هویت تاریخــی مانند اصفهان می 
گیرند که معماری و شهرســازی آن 
متناســب با هویت تاریخی این شهر 
نیست. در پاسخ به این ایراد باید گفت 
معماران هســتند که بی هویتی را به 
دنبال فشار و تأکید ســرمایه گذار و 
سازنده به ساختمان های اصفهان وارد 
می کنند و از آن ها درخواست طراحی 
نمای نامتناسب دارند؛ حتی می گویند 
که سازنده در یک گوشه دنیا ساختمانی 
دیده و از ما مــی خواهد که عین آن را 
برایش طراحی کنیم. بــا این اوصاف 
به نظر شــما، امروز شهرهایی مانند 

اصفهان را معماران و متخصصین می 
سازند و یا سرمایه گذاران و سازندگان؟

به هرحال دنیا به ســمت جهانی شــدن 
حرکت مــی کند. برخــی از کشــورها به 
استقبال جهانی شــدن می روند و برخی 
دیگر ســعی دارند هویت و فرهنگ خود را 
حفظ کنند و مخالف با روند جهانی شــدن 
حرکت می کنند. هرچند کــه خواه ناخواه 
همه از ایــن موضوع تأثیر مــی پذیرند. در 
این میان، شــبکه های ارتباطی و تبادلات 
اطلاعاتی و رســانه ای نیز همانند گذشته 
های دور نیســت. در این بیــن، اینکه انبوه 
ساز بســازبفروش و ســازنده، الگویی را در

 نقطه ای مشاهده و بعد برای اجرا به مهندس 
معمار خــود تحمیل کنــد، وجــود دارد. 
من ایراد کار را از دانشگاه ها می گیرم. اینکه 
دانشگاه های ما از کیفیت آموزشی پائینی 
برخوردارنــد و ســختگیری ها و مطالعات 
عمیق گذشته دیگر دیده نمی شود. پیش 
از این رشــته معماری تنها در سه دانشگاه 
تدریس می شد و در شهرســتان ها وجود 
نداشت. همچنین زمانی تعداد مهندسان 
معمار ما در کلانشــهر اصفهان دو رقمی 
بود، اما امروز با انبوهی از فارغ التحصیلان 
مواجه هستیم که با مباحث عمیق معماری 
آشــنایی چندانی ندارند. با ایــن حال آن 
ها از ســایت های مختلــف طرح هایی را 
کپی برداری می کنند که تناسب و سنخیتی 
با اقلیم، معماری و شهرســازی اسلامی- 
ایرانــی و اصفهانــی و همچنین مباحثی 
چون محرومیت، ریزگردهــا گردغبارها و 
... در جنس نما ندارد. به اعتقاد بنده مقصر 
اصلی، کاهش ســطح علمی و توانمندی 
معماران است. ما اگر تصویر ساختمان های 
امروزی اصفهان را در خارج کشــور نشان 
دهیم مشخص نیست که این اثر در ایران و 
شهر تاریخی اصفهان ســاخته شده است. 
طرح های معماری ما باید به گونه ای باشد که 
اولاً بیانگر معماری اسلامی و در ثانی معماری 

ایرانی و البته معماری سبک اصفهان باشد.
 نوسان: ایرادی به شهرسازی گرفته 
می شــود که این نهاد با تحمیل نمای 
شصت درصد آجر، دست معمار و طراح 

را می بندد و  او را ملزم به کاری 
می کند که نه دوست دارد و نه 
هویت آن چنانی دارد؛ آیا با آن 

موافق هستید؟
با  زمانــی 
به  توجــه 
ضوابط طرح 
تفضیلــی 

ساختمان های برَ خیابان ملزم به نمای آجر 
بودند و ما اقدام بــه تولید آجر کِرمی رنگ و 
معمولی کردیم و به نوعی شاهد هماهنگی و 
یک رنگی در نمای شهری بودیم. اما با تنوع 
و تعدد مصالــح و کپی برداری ها وضعیت 
بدتر و خراب تر شــد و امــروز آجرهایی در 
نما دیده می شــود که هویت آجر ندارد و به 
نوعی سرامیک هســتند. حتی نوع پخت 
و رنــگ آن بــا آجرهای ســنتی متفاوت 
اســت. با این حــال اگر معمــار و طراح ما 
خواهان تنــوع در نمِا باشــد می تواند از دو 
نوع آجر با رنگ های نزدیک به هم استفاده 
کند. مطابــق ضوابط طــرح تفضیلی باید 
ممنوعیت استفاده از شیشه های رفلکس 
و نماهای کامپوزیت و اســتفاده ۶0 درصد 
نمــای ســاختمان از آجر اعمال شــود. 
 نوسان: آیا قرار نیست این سیاست 

تغییر  کند؟
تغییــر این سیاســت مســتلزم تغییر در 
طرح تفصیلی اســت. در کمیته ســیما و 
منظر شــهری، نماهای برَ خیابــان از ۲0 
متر بررسی می شــوند؛ همچنین سیستم 
شهرنما در معاونت برنامه ریزی راه اندازی 
شده و مردم با مشــاهده تصویر هر خیابان 
و کوچه پسَ کوچــه می تواننــد، طــرح 
هماهنگ با بافت را برای نما، طراحی کنند. 
 نوسان: به نظر می رسد اینکه خلاف 
بسازیم و بعد جریمه اش را بپردازیم 
به جملات مرســوم بین سازندگان و 
واسطه ها تبدیل شده است. واقعاً تا 
چه زمانی قرار است این روند در شهر 

اصفهان ادامه داشته باشد؟
ما راهکارهای مناســبی بــرای جلوگیری 
از این رونــد برنامه ریزی کــرده ایم. اینکه 
گشت فنی ســاختمان با حضور نیروهای 
مهنــدس و متخصص در اصفهــان وجود 
دارد کــه ناظر در صورت مشــاهده تخلف 
از طریــق تبلتــی کــه در اختیــار دارد 
پرونده ســاختمان را بررســی مــی کند.

 البته با توجه به دامنه وســیع شــهر این 
تخلفات ممکن اســت در روزهای تعطیل 
و نیمه های شب انجام شود. بعضاً در مقابل 
ساختمان پارچه برزنتی کشیده می شود 
که بعد از برداشتن با خلاف سازی آن روبرو 
می شــویم. با این حال، مرجع رسیدگی به 
این موارد کمیســیون ماده 100 است و هر 
کسی نمی تواند با خیال راحت خلاف کند 
و جریمه خود را پرداخت کند. در بسیاری 
موارد رأی تخریب صادر شــده است. سال 
گذشــته حدود ۲۷ درصد آراء کمیسیون
 مــاده 100، رأی بــه تخریــب بــود.
 همچنیــن بــرای درصد قابــل توجهی

شــد.  صــادر  تبدیــل  رأی  نیــز   

سیگنال های خروج مسکن از رکود در گفت و گو با معاون معماری و شهرسازی اصفهان:

نشانه های رونق
قیمت  مسکن  در بازار به کف خود رسیده است

هر کســی نمی تواند با خیال راحت خلاف کند و 
جریمه خود را پرداخت کند. سال گذشته حدود 
27 درصد آراء در کمیســیون ماده 100 ، رأی به 

تخریب بود.

هرچند طی چهار سال گذشته مسکن ارزان نشده؛ 
اما قیمت ها به کف خود رسیده اند. بنابراین سیگنال 

های خروج از رکود قابل مشاهده است.
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 نوسان: مدیر منطقه 14 شهرداری اصفهان 
زینبیه  حرم  توسعه  طرح  است  معتقد 
دارد. همراه  به  را  اصفهان  گردشگری  توسعه 

علی شمسی، افزود: احداث میدان شهری در 
به عنوان سومین فضای  اصفهان  شمال شهر 
در  علی)ع(  امام  میدان  از  بعد  شهری  بزرگ 
دستور کار این منطقه است. وی افزود: احداث این میدان شهری در 
مجاورت حرم حضرت زینب)س( محرک توسعه اي برای منطقه 14 

که از مناطق کمتر توسعه یافته شهر اصفهان است، ایجاد می کند.
مدیر منطقه 14 شهرداری اصفهان ادامه داد: چهار هکتار از سومین 
میدان بزرگ شهری اصفهان، در اختیار اوقاف و 15 هکتار در اختیار 
شهرداری است که در چند قطعه عملیات خود را آغاز کرده است.

جنوبی  ضلع  خیابان  گذشته  هفته  اینکه  به  اشاره  با  شمسی 
حرم زینبیه افتتاح شد، تصریح کرد: تا پایان سال ۹۶ دسترسی ها 
به سمت ضلع جنوبی میدان آزاد می شود تا عبور و مرور شهروندان 

روان تر انجام شود.

 حرم زینبیه 
عامل توسعه گردشگری 

پردیس شرق 
زیباترین نقطه اصفهان می شود

اصفهان  منطقه 4 شهرداری  مدیر   نوسان: 
اعلام کرد: فاز اول پردیس شرق اصفهان که 
تا چند هفته آینده مورد بهره برداری قرار می 
گیرد، به یکی از زیباترین نقاط شهر اصفهان 
تبدیل خواهد شد. محمد هویدا اظهارکرد: در 
فاز اول پردیس شرق، توافق با معارضان انجام و 

مشکلات حقوقی آن برطرف شده است.
وی با اشاره به اینکه به پردیس شرق اصفهان با مساحت 300 هکتار، 
کوه نخودی را  نیز در برخواهد گرفت، افزود: با توجه به استقبال زیاد 
شهروندان از کوه صفه، نیاز بود جایگزینی برای آن تعریف شود. مدیر 
منطقه 4 شهرداری اصفهان اظهارکرد: فاز اول پردیس شرق اصفهان 
شامل درختکاری، فضای سبز و تأسیسات زیربنایی آماده شده و تا 
چند هفته آینده مورد بهره برداری قرار می گیرد؛ بنابراین این نقطه 
به یکی از زیباترین نقاط شهر اصفهان تبدیل خواهد شد. وی ادامه داد: 
فاز دوم آن با وسعت 40 هکتار که بیشتر فضای سبز خواهد بود، بیش 
از 80 درصد پیشرفت داشته و فاز های بعدی آن هم با توجه به شرایط 

مالی منطقه تکمیل می شود.
هویدا با اشاره به ساخت پردیس هنر در شرق اصفهان یادآور شد: 
پردیس هنر در آینده پاتوق خوب فرهنگی و هنری برای نخبگان، 
فرهیختگان و هنرمندان شهر اصفهان خواهد بود. وی با بیان اینکه 
و  بزرگ  بسیار  اتفاقات  گذشته  های  سال  طی  اصفهان  شرق  در 
ارزشمندی رقم خورده است، گفت: تکمیل خیابان بازارچه، خیابان

 داروسازی، خیابان سروستان از جمله پروژه هایی است که در این 
نقطه از شهر محقق شد.

مدیر منطقه 4 شهرداری اصفهان اضافه کرد: عملیات عمرانی میدان 
شهدای هسته ای که یکی از ابَرَپروژه های شهر اصفهان  به شمار

 می رود و شامل خیابان های سلمان فارسی، خیابان ارغوانیه، خیابان 
روشن دشت و میدان شهدای هسته ای است، آغاز و در سال ۹۶ مورد 
بهره برداری قرار می گیرد. وی ادامه داد: این پروژه مورد مطالبه بیش 
از 4 دهه مردم بوده و قرار است وسعت فعلی  8 هزار مترمربعی میدان 

شهدای هسته ای، به 40 هزار مترمربع افزایش یابد.
هویدا تصریح کرد: در شرق اصفهان پروژه های باغ تندرستی، باغ 
جوان، نمایشگاه بزرگ اصفهان و روشنایی بلوار رضوان، پروژه های 
ریز و درشتی هستند که بخشی از آن ها به پایان رسیده و بخشی دیگر 
در حال اتمام است و البته تمام این پروژه ها در سال جاری تقدیم 

شهروندان می شود.

آیـا تاکنـون بـه این فکـر کرده ایـد که شـهر را معمـاران و متخصصان می سـازند یا سـرمایه گـذاران و 
گفت وگو

گروه شهری
کارفرمایـان ؟ اگـر ایـن اصـل بدیهی را بپذیریـم که مدیریت شـهری وظیفـه دارد تا با تصویـب و اجرای 
قوانیـن، راه را بـر توسـعه و گسـترش صحیـح شـهر هموار سـازد اما سـرمایه گـذار بدون توجـه به این 
قوانیـن از طـراح و معمـار خود بخواهد تا براسـاس آنچه نظرش را جلـب کرده بنایی در یک بافت ویژه بسـازد و سـازه ای 
ناهمگون را به شـهر تحمیل کند، آن گاه تکلیف چیسـت؟ سـیدجمال الدین صمصام شـریعت، ایراد کار را از دانشـگاه ها 
مـی گیـرد و معتقد اسـت که کیفیت آمـوزش در دانشـگاه های مـا پائین آمـده و دیگر مانند گذشـته، سـختگیری ها و 

مطالعات عمیق دیده نمی شود. گفت و گوی ما را با معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان می خوانید.
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وزیر اقتصادي و دارایي با بیان اینکه حل مسائل اقتصادي نیازمند حمایت سیاسي همه 
نیروهاي مؤثر در عرصه اجتماعي ایران است، گفت: اقتصاد از بسیاري از مناسبات اجتماعي 
تأثیر مي گیرد. اینکه حل مسائل اقتصادي، در بسیاري از نقاط جهان پیچیده و دشوار است 
به همین موضوع برمي گردد. طیب نیا، افزود: اقتصاد با بسیاري از ابعاد اجتماعي رابطه 
دوسویه دارد و اگر حاشیه هاي سیاسي کنترل نشود، متن اقتصادي آسیب خواهد دید. به 
همین دلیل باید با اجماع ملي بر یک درک مشترک از اولویت مسائل اقتصادي استوارگردد.

استاندار اصفهان بر تأمین اعتبار مورد نیاز برای اجرای محور اصفهام-قم-تهران به مبلغ 
۲.5 میلیارد یورو، تأکید کرد. وی با اشــاره به جایگاه این طرح در توسعه شهر اصفهان بر 
تدوین برنامه زمان بندی دقیق به منظور تسریع در عملیات اجرایی این ابر پروژه، تأکید 
کرد. رسول زرگرپور، درخصوص پیشنهاد اعضای جلسه در خصوص سه کریدور ایستگاه 
شهر اصفهان، اظهار داشت: لازم است پس از بررسی دقیق و کارشناسی شده توسط مشاور 

طرح در این خصوص در جلسه آینده جهت تصمیم گیری نهایی ارائه شود.

 نوسان:اســطوره مدیریــت جهان و 
متفکر تأثیرگذار مدیریت اروپایی گفت: 
اگر تمام تلاش خود را در کاری که در آن 
بهترین هستید صرف کرده و خوشحالی 
فعال داشته باشید، توانایی شما به ثمر 

نشسته و به نتیجه خواهید رسید.
پروفســور چارلز هندی در ســمینار 
آموزشــی مهارت های ضــروری برای 
مواجهه بــا چالش هــای جدید عصر 
دیجیتال در اتــاق بازرگانی اصفهان، با 
بیان اینکه هر شخص درون خود دارای 
هســته ای طلایی اســت، افزود: در هر 
زمینه ای کــه دارای اســتعداد و علاقه 
هستید آن مورد هســته طلایی درون 
شما محسوب می شود و اگر پرورش یابد، 
زندگی شما جذاب شــده و به موفقیت 
می رسید. وی یکی از ویژگی های رهبر 
خوب برای مدیریت یک شرکت بزرگ 
را آگاهی از اهــداف آینده و برنامه ریزی 
برای آن عنوان کرد و افــزود: به زودی 
رایانه هایــی که حاوی طیف وســیعی 
از اطلاعات هســتند، هر آنچه را مکرر 
اتفاق می افتد سریع تر از انسان ها به ثمر 

خواهند رساند.
 هندی گفت: خبر ناخوشــایندی نیز 
در راه اســت و آن اینکه روال قدرت در 
جوامع ما در حال به هــم ریختن بوده 
و واســطه ها در همه بخش هــا اعم از 
تجارت، اجتماع و ... در حال ناپدید شدن 
هســتند.  وی تصریح کرد: متأســفانه 
میانگین ســنی افرادی که اخبار گوش 
می دهند به ۶۷ سال رسیده و این امری 
خطرناک اســت، زیرا افراد تنها اخباری 
که برایشان خوشــایند است را از طریق 
شبکه های مجازی گوش داده و نظرات 
مخالف و دلایل آن را نمی شــنوند. در 
این حالــت اطلاعات، درســت از کنار 
انســان ها عبور کــرده در صورتی که 

آن ها را نشنیده اند.
این اســطوره جهانی مدیریــت با بیان 
اینکــه در آینده ای نزدیک، مشــاغلی 
چون مترجمی و بانکــداری نیز از بین 
خواهند رفت، افزود: دنیا در حال تغییر 
 me.com است و شما با یک سازمان
می توانید نویســنده، بانکــدار و تاجر 
خود باشــید و در این حالت با استفاده 
از اینترنت واســطه ها را حــذف کرده و 
گوگل، فیس بوک و... می توانند افراد را 
به هم ارتباط دهند. وی با اظهار خوش 
بینی نسبت به آینده، گفت: در عصری 
که در آن افراد با هر کس که می خواهند 
می توانند ارتباط داشته باشند، پتانسیل 
مطلوبی برای ایجاد تجارت های جدید 
وجود خواهد داشت. اگر سازمان را یک 
کِرم ابریشم تصور کنیم، هشتاد درصد 
کارکنانی که در بدنه  این سازمان فعالیت 
می کنند به دلیل اینکــه فقط مجری 
دســتورات مافوق خود هستند از شغل 
خود ناراضی اند، اما اگر افراد در سر کرم 
ابریشم قرار بگیرند و به دنبال پیدا کردن 
غذا باشند، آنگاه دارای هدفی هستند و با 

اتفاقات سازمان درگیر خواهند شد.
 هندی بــا بیان اینکه مســیر بالندگی 
این کرم ابریشــم در نهایت بــه پروانه 
شدن ختم می شــود، تصریح کرد: در 
حال حاضر در عصر اقتصــاد پروانه ای 
هســتیم و آنگاه که این کــرم به پروانه 
بدل شــود، تجارت هــای متفاوتی به 
وجود می آید. در نهایت ســازمان هایی 
کــه بــرای کارمنــدان خــود احترام 
قائل بــوده و بــرای آن هــا حقوقی در 
نظر می گیرنــد، موفق خواهنــد بود.

ـــیاری  ـــاکلام؛ بس ـــای زیب ـــان: آق  نوس
ـــی  ـــروز آرای ـــد ام ـــان معتقدن از کارشناس
ـــت  ـــردم بدس ـــط م ـــات توس ـــه اصلاح ک
ــروه  ــدن گـ ــرس آمـ ــی آورد، از تـ مـ
ـــن  ـــه در ذه ـــا آنچ ـــت! ام ـــول گراس اص
ــود  ــان وجـ ــول خواهـ ــان و تحـ جوانـ
دارد ایـــن اســـت کـــه چـــرا اصـــلاح 
ـــش روی  ـــکلات پی ـــم مش ـــان علیرغ طلب
ـــه  ـــت و برنام ـــک مانیفس ـــد ی ـــود، فاق خ
مشـــخص بـــرای برخـــی مســـائل روز 
ـــتغال و  ـــکاری، اش ـــون بی ـــه همچ جامع

معیشـــت مـــردم هســـتند؟ 
ـــی  ـــلاح طلب ـــت؛ اص ـــتی اس ـــرف درس ـــن ح ای
بایـــد برنامـــه ای داشـــته باشـــد کـــه اگـــر 
ــاره  ــوری دوبـ ــا در قالـــب ریاســـت جمهـ مـ
ــد  ــخص باشـ ــد مشـ ــم، بایـ ــدرت بگیریـ قـ
ــه،  ــوه قضائیـ ــا، قـ ــگاه هـ ــرای دانشـ ــه بـ کـ
سیاســـت خارجـــی، آمـــوزش و پـــروش

 و ... خـــود چـــه نقشـــه راهـــی داریـــم. اگـــر 
هـــم بـــه فـــرض بعـــد از گرفتـــن جایـــگاه 
ـــن  ـــم ای ـــل نتوانی ـــر دلی ـــه ه ـــه ب ـــوه مجری ق
ـــا  ـــل امیده ـــم حداق ـــاده کنی ـــا را پی ـــه ه برنام
و آرزوهـــای خـــود را بـــه مـــردم اعـــلام 
کنیـــم. امـــا آنچـــه بســـیاری بـــه آن توجـــه 
ـــه چگونگـــی شـــکل  ـــوط ب ـــد، اساســـاً مرب ندارن
ـــت. ـــران اس ـــات در ای ـــان اصلاح ـــری جری گی

 نوســـان: یعنـــی معتقدیـــد 
کـــه ایـــن جریـــان از همـــان آغـــاز 
ـــه  ـــت و مرامنام ـــک مانیفیس ـــد ی فاق

ــود؟ ــخص بـ مشـ
ـــتان  ـــده از دوس ـــک ع ـــال ۷5 ی ـــه دوم س از نیم
ــازمان  ــارز سـ ــون مبـ ــرا ) روحانیـ ــپ گـ چـ
ـــم  ـــر تحکی ـــالان دفت ـــلاب و فع ـــن انق مجاهدی
ــد  ــرح کردنـ ــؤال را مطـ ــن سـ ــدت( ایـ وحـ
کـــه بـــرای انتخابـــات دوم خـــرداد ۷۶ چـــه 
بایـــد کـــرد و آیـــا اساســـاً بایـــد در انتخابـــات 
شـــرکت کـــرد؟ اگـــر شـــرکت کنیـــم، چـــه 
ــان  ــن جریـ ــزد ایـ ــد نامـ ــی توانـ ــی مـ کسـ
بشـــود؟ در ایـــن میـــان پیشـــنهاد نامـــزدی 
ـــا داده  ـــی ه ـــوی خوئین ـــه موس ـــپ ب ـــان چ جری
شـــد کـــه وی نپذیرفـــت. بعـــد از آن عبـــدالله 
ـــر  ـــی دیگ ـــوی و برخ ـــین موس ـــوری، میرحس ن
ـــرانجام  ـــد. س ـــن پیشـــنهاد زدن ـــه ای دســـت رد ب
ـــه  ـــتخر ب ـــک اس ـــبی در ی ـــنهاد ش ـــن پیش ای
محمدخاتمـــی داده شـــد. خاتمـــی ابتـــدا قبـــول 
ـــدازه  ـــش از ان ـــا اصـــرار بی ـــت ب ـــا در نهای ـــرد ام نک
برخـــی ماننـــد تـــاج زاده و بهـــزاد نبـــوی، پذیرفت 
ـــه  ـــد. البت ـــپ باش ـــان چ ـــدای جری ـــه کاندی ک

ـــم  ـــی کردی ـــور م ـــا تص ـــال ۷۶ م ـــوروز س ـــا ن ت
ـــرای  ـــون رأی ب ـــار میلی ـــن چه ـــا گرفت ـــا ب تنه
ایـــن جریـــان، حفـــظ آبـــرو مـــی کنیـــم و 
ـــون رأی  ـــه ۲0 میلی ـــتیم ک ـــاور نداش ـــی ب حت
در دوم خـــرداد ۷۶ کســـب کنیـــم. جریـــان چـــپ 
ـــرف  ـــرای ح ـــی ب ـــچ تریبون ـــال هی ـــت س هش
زدن نداشـــت و مـــا تنهـــا مـــی خواســـتیم جایـــی 
ـــن  ـــه اولی ـــیم. البت ـــته باش ـــو داش ـــرای گفتگ ب
ـــن  ـــه ای ـــبت ب ـــه نس ـــی ک ـــانه های ـــم و نش علائ
ـــلات  ـــد از تعطی ـــم بع ـــت کردی ـــان دریاف جری
ـــال  ـــن ح ـــا ای ـــود. ب ـــا ب ـــگاه ه ـــوروز ۷۶ در دانش ن
ـــود  ـــن ب ـــن ۷۶ ای ـــا در فروردی ـــی م ـــا نگران تنه
ـــا  ـــات ج ـــان انتخاب ـــی از جری ـــای خاتم ـــه آق ک
ـــود  ـــن ب ـــد. یکـــی از شـــاهکارهای خاتمـــی ای نزن
ـــی  ـــی خیل ـــات انتخابات ـــان تبلیغ ـــه در جری ک
ـــا  ـــکلات پ ـــام مش ـــا تم ـــرد و ب ـــل ک ـــوی عم ق
ـــم  ـــت ه ـــه دوم اردیبهش ـــید. در نیم ـــس نکش پ
تصـــور مـــی کردیـــم تنهـــا بـــالای 5 میلیـــون رأی 
داشـــته باشـــیم. از ســـوی دیگـــر جریـــان رقیـــب 
یعنـــی آقـــای ناطـــق نـــوری همـــه چیـــز را 
ــام شـــده مـــی دانســـت و  بـــرای خـــود تمـ
حتـــی اســـتانداران خـــود را تعییـــن کـــرده 
ـــرداد  ـــات دوم خ ـــردای انتخاب ـــه ف ـــا اینک ـــود. ت ب
۷۶، همـــه چیـــز بـــه نفـــع مـــا تمـــام شـــد. 
ـــه  ـــزی ک ـــا چی ـــه تنه ـــدت ب ـــن م ـــا در ای ـــا م ام
ـــی آن را نداشـــتیم،  ـــم و آمادگ ـــرده بودی ـــر نک فک
تشـــکیل قـــوه مجریـــه بـــود. متأســـفانه مـــا هیچ 
ـــر  ـــوی دیگ ـــتیم. از س ـــه ای نداش ـــرح و برنام ط
ـــت  ـــن شکس ـــوک ای ـــز در ش ـــت نی ـــه راس جبه
قـــرار داشـــت. تردیـــد نکنیـــد کـــه جریـــان 
ـــته  ـــی ناخواس ـــک حاملگ ـــده ی اصلاحـــات، زایی
ـــودک  ـــد ک ـــرای تول ـــادرش ب ـــدر و م ـــه پ ـــود ک ب
خـــود برنامـــه ریـــزی نکـــرده بودنـــد. ایـــن 
ــر، از دوم  ــای اخیـ ــال هـ ــام سـ ــد در تمـ رونـ
ـــان  ـــز همچن ـــرداد ۹۶ نی ـــا دوم خ ـــرداد ۷۶ ت خ
ــیار  ــا بسـ ــال هـ ــا در ایـــن سـ ــه دارد. مـ ادامـ
ـــای شـــدید  ـــض و بســـط ه دچـــار اعوجـــاج و قب
ـــودک  ـــرای ک ـــه ب ـــل اینک ـــه دلی ـــم. ب ـــده ای ش
ناخواســـته اصلاحـــات، برنامـــه ای نداشـــتیم. 
و البتـــه هنـــوز بـــه دنبـــال واکسیناســـیون و 
شـــیر خشـــک آن هســـتیم و مـــی خواهیـــم 
ـــان  ـــا اصـــلاح طلب ـــرود. م ـــان از بیـــن ن ـــن جری ای
ــای  ــون زدن آقـ ــتباهات فاحشـــی همچـ اشـ
ـــن  ـــتیم. همچنی ـــنجانی را داش ـــمی رفس هاش
ـــه  ـــلاح لایح ـــر اص ـــر س ـــم ب ـــس شش در مجل
مطبوعـــات بـــا وجـــود مخالفـــت مقـــام 
معظـــم رهبـــری، پافشـــاری کردیـــم کـــه در 
ـــته  ـــه بس ـــر ب ـــت 8۷ منج ـــت در اردیبهش نهای
ـــه  ـــد. ب ـــا ش ـــه ه ـــام روزنام ـــه ای تم ـــدن فل ش
ـــتناک  ـــت وحش ـــم مخالف ـــن علیرغ ـــاد م اعتق
ــروز  ــه امـ ــا بـ ــه تـ ــن کـ ــان، همیـ اصولگرایـ
ـــای خـــود بایســـتد،  اصلاحـــات توانســـته روی پ
ـــه  ـــت لای ـــان حمای ـــن هم ـــت؛ ای ـــزه اس معج
هـــا و اقشـــار تحصیلکـــرده اســـت. جریـــان 

ـــدن  ـــدی ش ـــال ج ـــم در ح ـــم ک ـــات ک اصلاح
ــان  ــرور زمـ ــه مـ ــارات از آن بـ ــت و انتظـ اسـ

ـــد. ـــی کن ـــدا م ـــق پی تحق
 نوســـان: بـــا ایـــن حـــال امـــروز 
شـــاهد تشـــتت آرا در جریـــان 
اصـــلاح طلبـــی هســـتیم و حتـــی 
ـــند  ـــی پرس ـــوان م ـــل ج ـــی نس وقت
کـــه چـــه چیـــزی را مـــی خواهیـــد 
اصـــلاح کنیـــد و رهبـــران اصـــلاح 
طلـــب پاســـخ ســـاده ای بـــه ایـــن 
ـــاق  ـــن اتف ـــل ای ـــد. دلی ـــؤال ندارن س

ــت؟ چیسـ
ـــلاش  ـــی ت ـــی یعن ـــلاح طلب ـــات و اص اصلاح
ـــلامی  ـــلاب اس ـــداف انق ـــاره اه ـــق دوب در تحق
ســـال 5۷ اســـت. امـــروز انقـــلاب اســـلامی 
تنهـــا بـــر ریـــل آمریـــکا ســـتیزی و غـــرب 
ســـتیزی حرکـــت مـــی کنـــد و ایـــن ســـیر 
ــده از  ــب شـ ــن موجـ ــه دارد. ایـ ــوز ادامـ هنـ
اهـــداف دموکراتیـــک انقـــلاب اســـلامی 
ـــان  ـــی، آزادی بی ـــی سیاس ـــود زندان ـــی نب یعن
و اندیشـــه، انتخابـــات آزاد و ... دور شـــویم. 
تاریـــخ اصلاحـــات بـــه تحـــولات سیاســـی 
ــره  ــلاب گـ ــد از انقـ ــران بعـ ــی ایـ و اجتماعـ

ــت.  ــورده اسـ خـ
ـــان  ـــته هایت ـــی از نوش ـــان: در یک  نوس
ـــعه  ـــه توس ـــد ک ـــرح ش ـــه مط ـــن گون ای
اقتصـــاد آقـــای رفســـنجانی، توســـعه 
ـــن  ـــد از ای ـــی و بع ـــای خاتم ـــی آق سیاس
شـــرایط، فـــردی بـــه نـــام احمـــدی 
نـــژاد رئیـــس جمهـــور ایـــران مـــی 
ــه  ــه بـ ــن گونـ ــه را ایـ ــود و جامعـ شـ
ـــنجانی،  ـــور رفس ـــرد. چط ـــی ب ـــش م پی
ــر از  ــر غیـ ــک تفکـ ــا یـ ــی بـ خاتمـ
شـــرایط جامعـــه بـــه وجـــود آمـــد و 
ـــم؟ ـــرار داری ـــه ق ـــن نقط ـــا در ای ـــروز م ام

مـــا یـــک جامعـــه عقـــب افتـــاده هســـتیم. 
ـــد  ـــکان و پرای ـــد پی ـــا تولی ـــی تنه ـــب ماندگ عق
نیســـت. در یـــک مملکتـــی در ســـال 13۷۶ 
آقـــای خاتمـــی بـــا ۲0 میلیـــون رای رئیـــس 
ـــژاد  ـــدی ن ـــد احم ـــال بع ـــت س ـــور و هش جمه
ـــران  ـــور ای ـــس جمه ـــون رای، رئی ـــا 1۷ میلی ب
ـــن  ـــورد بدیهـــی تری مـــی شـــود. متأســـفانه در م
ــور  ــه در کشـ ــائلی کـ و ابتدایـــی تریـــن مسـ
ـــود.  ـــی ش ـــق نم ـــد، کار و تحقی ـــی افت ـــاق م اتف
ـــه اعتقـــاد مـــن نمـــود عقـــب ماندگـــی در ایـــن  ب
ـــن  ـــچ دانشـــگاهی، در ای ـــون هی اســـت کـــه تاکن
مـــورد تحقیـــق نکـــرده اســـت کـــه چطـــور 
ـــم در  ـــل ه ـــه مقاب ـــه نقط ـــر ک ـــود دو نف ـــی ش م
ـــی  ـــان بین ـــر، جه ـــادی، تفک ـــده، ش ـــار، خن رفت
ـــن همدیگـــر مـــی شـــوند.  و ... هســـتند، جایگزی
ـــان اصـــلاح  ـــا صراحـــت معتقـــدم کـــه کل جری ب
ـــی  ـــت، تصادف ـــروف اس ـــروز مع ـــه ام ـــب ک طل
شـــکل گرفتـــه و یـــک عـــده بـــرای اینکـــه 
ـــده  ـــاه عق ـــد م ـــدت چن ـــرای م ـــی ب در تریبون

ـــد.  ـــو انداختن ـــی را جل ـــد، خاتم ـــایی کنن گش
بنابرایـــن در ایـــن شـــرایط نبایـــد از ایـــن جریـــان 
توقـــع و انتظـــار زیـــادی داشـــت. بایـــد دیـــد 
ـــون رای آورد  ـــژاد 1۷ میلی ـــدی ن ـــه احم چگون
و یـــا اینکـــه 10 میلیـــون آرای کســـب شـــده 
ـــه  ـــاظ جامع ـــجانی از لح ـــمی رفس ـــای هاش آق
ـــود. رأی  ـــرادی ب ـــه اف ـــه چ ـــوط ب ـــی مرب شناس
ـــون  ـــا 10 میلی ـــن 8 ت ـــان بی ـــول گرای ـــت اص ثاب
نفـــر و رأی ثابـــت اصـــلاح طلبـــان بیـــن 10 
ـــا  ـــه آرای م ـــت و بقی ـــر اس ـــون نف ـــا 15 میلی ت
از ایـــن 40 میلیـــون نفـــر، آرای خاکســـتری 
ــه رأی دادن،  ــادی بـ ــی اعتقـ ــتند و حتـ هسـ
ندارنـــد و در یـــک تصمیـــم آنـــی رأی مـــی 
ـــر روی  ـــگاهی ب ـــچ دانش ـــفانه هی ـــد. متأس دهن
ایـــن پدیـــده کار نکـــرده اســـت کـــه چـــرا 
ــدوق  ــای صنـ ــود، پـ ــه نـ ــده ای در دقیقـ عـ
ـــی  ـــا م ـــی شـــوند. آی ـــات حاضـــر م ـــای انتخاب ه
ـــوه  ـــدگان بالق ـــن رأی دهن ـــه ای ـــت ک ـــود گف ش

اصـــلاح طلـــب هســـتند؟.

ـــر  ـــه نظ ـــود ب ـــن وج ـــان:با ای  نوس
ـــات  ـــان اصلاح ـــه جری ـــد ک ـــی رس م
نیـــاز بـــه نوعـــی اصلاحـــات از درون 
ـــات  ـــن  اصلاح ـــه ای ـــما ب ـــا ش دارد؛ آی
ـــد؟ ـــاد داری ـــان اعتق ـــلاح طلب در دل اص

ـــر اســـاس  ـــه اعتقـــاد بنـــده انقـــلاب اســـلامی ب ب
ـــل  ـــت. نس ـــکل گرف ـــی ش ـــی خواه دموکراس
جوانـــان امـــروز مـــی گوینـــد چـــرا انقـــلاب 
کردیـــد؟ وقتـــی بـــه آن هـــا مـــی گوییـــم 
کـــه مـــا خواهـــان آزادی، حاکمیـــت قانـــون 
ــی  ــتن زندانـ ــتار نداشـ ــن خواسـ و همچنیـ
ـــگاه  ـــا ن ـــه م ـــب ب ـــا تعج ـــم، ب ـــی بودی سیاس
ـــه از  ـــزی ک ـــا چی ـــه تنه ـــرا ک ـــد؛ چ ـــی کنن م
ـــکا ســـتیزی اســـت.  ـــد، آمری انقـــلاب شـــنیده ان
ـــلاح  ـــه اص ـــی ک ـــر کس ـــه ه ـــدم ک ـــن معتق م
ـــی  ـــا خواســـته اصل ـــر خـــود را ب ـــب باشـــد اگ طل
ـــرد  ـــرور ط ـــه م ـــد، ب ـــف نده ـــی وق اصـــلاح طلب
ـــمی  ـــای هاش ـــود. آق ـــی ش ـــته م ـــار گذاش و کن
نیـــز از نقطـــه ای آرام آرام بـــه ســـمت مـــردم 
ـــن  ـــود ای ـــد. نم ـــه ش ـــد و پذیرفت ـــیده ش کش
ـــازه  ـــه شـــدن در مراســـم در تشـــییع جن پذیرفت
ـــی  ـــر کس ـــدم ه ـــود. معتق ـــس ب ـــل لم وی، قاب
ـــه نســـبت دموکراســـی  ـــد تکلیـــف خـــود را ب بای
ــانی در  ــد. فقـــط کسـ خواهـــی روشـــن کنـ
ــر روی  بلندمـــدت برِنـــد اصـــلاح طلبـــی بـ
آن هـــا حـــک مـــی شـــود کـــه دموکراســـی 
ـــر  ـــکل دیگ ـــر ش ـــرور ه ـــه م ـــند و ب ـــواه باش خ
ـــا  ـــد و ی ـــل جدی ـــط نس ـــی توس ـــلاح طلب اص
دهـــه ۷0 و 80 طـــرد خواهـــد شـــد. آینـــده 
ـــت و  ـــی اس ـــی خواه ـــرو دموکراس ـــران در گ ای
تنهـــا جریانـــات و چهـــره هایـــی در آینـــده ایـــران 
ـــه  ـــد ک ـــی مانن ـــی م ـــد و باق ـــی کنن ـــد م رش
ـــه  ـــان دموکراســـی باشـــند. دموکراســـی ب خواه
ـــته  ـــف داش ـــواع مختل ـــه ان ـــت ک ـــه ای نیس گون
باشـــد و تنها یـــک مـــدل دارد و آن انتخابـــات آزاد، 
آزادی بیـــان و آزادی اندیشـــه، هماننـــد آنچـــه در 
ـــن و ...  ـــروژ و ژاپ ـــد، ن ـــه، هن ـــورهای فرانس کش
ـــده  ـــی در آین ـــت. دموکراس ـــه اس ـــکل گرفت ش
ایـــران هیـــچ تضـــادی بـــا اســـلام نخواهـــد 
ـــت  ـــیلی اس ـــی س ـــدم دموکراس ـــت. معتق داش
ـــی  ـــای جنوب ـــد و آفریق ـــن، هن ـــا، ژاپ ـــه اروپ ک

را فراگرفتـــه و در حـــال 
گســـترش اســـت. 
ایـــن اتفاقـــات در 
ترکیـــه، پاکســـتان 
و مصـــر نیـــز در 
دادن  رخ  حـــال 

ــت. اسـ

راهکارهاي دستیابي به توسعه پایدار در کلان شهرها؛

دولت محلي
 بخش خصوصی؛شهروندان

قبض و بسط های جریان اصلاح طلبی در گفت وگو با صادق زیباکلام:

جریان تصادفی

تأمین اعتبار برای قطارسریع السیرورود اقتصاد به دعوا ممنوع
دیدگاه

گزارش  

واسطه ها 
ناپدید می شوند

 پروفسور چارلز هندی:

think

بـه صراحت کلام شـناخته می شـود. بدون هیچ ملاحظه ای حرفـش را می زند و حتی از گرایش سیاسـی 
خـود به آسـانی انتقـاد می کند. صـادق زیبـاکلام، اسـتاد علوم سیاسـی دانشـگاه تهـران، گرچه خود 
گرایـش هـای  اصلاح طلبانـه و آزادی خواه دارد؛ امـا انتقادات تندی به جریـان اصلاحـات دارد و آن را فاقد 
یک مانیفیسـت مشـخص می داند. دکتـر با صراحت اصلاح طلبـی را زاییده یک حاملگی ناخواسـته قلمـداد می کند که 
در دوران بیسـت سـاله عمر خود دسـت به اشتباهات فاحشـی زده اسـت. اما در نهایت معتقد اسـت که انتخابات ریاست 
جمهـوری باقی مانده جمهوریت و دموکراسـی در ایران اسـت و تنها کسـانی در بلندمدت، برِند اصلاح طلبـی بر روی آنها 

حَک می شـود که دموکراسـی خواه باشـند. آسـتانه انتخابـات فرصتی برای گفـت وگو با این اسـتاد صریح البیـان بود.

هر کســی که اصلاح طلب باشــد اگر خود را با 
خواسته اصلی اصلاح طلبی وفق ندهد، به مرور 

طرد و کنار گذاشته می شود.

گفت وگو

گروه   اندیشه

متأسفانه هیچ دانشگاهی بر روی این پدیده کار 
نکرده اســت که چرا عده ای در دقیقه نود، پای 

صندوق های انتخابات حاضر می شوند.

از  یکي  به  شهری  رشد  مدیریت  امروزه 
جهان  کشورهاي  چالش های  مهم ترین 
که  گونه اي  به  شده؛  تبدیل  حاضر  قرن  در 
مدیریت  یا  و  نامشخص  سیاستگذاري هاي 
و  نامتوازن  رشد  و  گسترش  و  غیراصولي 
برنامه ریزی نشده، بسیاري از کلان شهرهاي 
مشکلات  آلاینده  ها،  انباشت  و  تجمع  مانند  مسائلي  با  را  جهان 
مختلف زیست محیطی، اقتصادی، اجتماعی و زیربنایی روبرو کرده 
است. قرن بیست و یکم را قرن شهرها و شهرنشینی نامیده اند که بر 
انتقال از جوامع روستایی به  اساس گزارش های سازمان ملل روند 
جامعه شهری به سرعت در حال افزایش بوده و در طول دهه آینده 
به ویژه در بسیاری از کشورهای در حال توسعه تداوم می یابد. برای 
اولین بار در تاریخ بشری و در سال ۲008 بیش از نیمی از جمعیت 
جهان در مناطق شهری زندگی می کردند و امروزه 3/3 میلیارد نفر 
در شهرها زندگی و پیش بینی می شود تا سال ۲030 این تعداد به 
حدود 5 میلیاردنفر افزایش یابد. پیش بینی ها برای تغییر محل زندگی 
در جهان با توجه به آمارهای منتشر شده توسط بخش جمعیت امور 
اجتماعی و اقتصادی سازمان ملل متحدد به صورت نمودار زیر است: 

 

بنابراین و با توجه به روند شتابان شهرنشینی در جهان و خصوصاً 
کشورهای در حال توسعه مانند ایران لازم است مدیریت کلانشهرها 
با رویکردی توام با آینده نگری نسبت به تغییرات آتی آگاه باشند. 
برخی از مهم ترین ویژگی هایی که خصوصاً در کلانشهرها مي توانند 
به عنوان تهدیدهایي جدي براي مفاهیم مرتبط با دانش، سیاست و 
اقتصاد شوند در ادامه ذکر شده که برخی از این شاخص ها هم می تواند 
منشأ ایجاد ریسک و خطرات جدی و البته منافع بالقوه برای توسعه 
منطقه ای و جهانی باشد. اهداف آینده برای مدیریت شهری باید به 
ایجاد نظامی از شاخص های شهری در قالب کنترل آسیب هاي ناشي 
از این مؤلفه ها برای نظارت و هدایت توسعه کلانشهر همراه باشد.

است.  شهري  موضوعات  در  مباحث  ترین  مهم  از  یکي  تراکم 
دارایی های  انباشت  جمعیتی،  تراکم  بالاترین  دارای  کلان شهرها 
صنعتی و تولیدی و وجود زیرساخت های اجتماعی و فنی هستند. 
انباشت ثروت و منابع مالی  به  تراکم جمعیتی می تواند منجر  این 
شود و باعث خواهد شد تا مناطق شهری و کلانشهرها به سرعت به 
در  مي تواند  که  شده  تبدیل  اقتصادی  و  سیاسی  تصمیمات  مراکز 
نوع خود آسیب هاي متعدد اجتماعي و اقتصادي و امنیتي سیاسي

 را به دنبال داشته باشد. 
کلانشهرها شاهد بالاترین سطح رشد پویا در ابعاد مکانی و جمعیتی، 
تغییر کاربری زمین و استفاده از زمین برای اهدافی است که بعضاً 
ممکن است مغایر با اهداف برنامه ریزی های بلند مدت شهری باشند. 
همچنین در اکثر انباشت های جمعیتی و کلانشهرها، برنامه ریزی 
شهری و وجود زیرساخت های عمومی فقط تا حدی می توانند هدایت 
توسعه ی شهری را به منظور دستیابی به ساختار مناسب و پایدار بر 
عهده بگیرند. گسترش شهرها غالباً پیش از موضوع توسعه شهری و 

ارائه امکانات عمومی رخ می دهد.
کلانشهرها  در  شهری  توسعه  معمولی  برنامه ریزی های  خلاف  بر   
خارج از قانون و با فقدان برنامه ریزی استفاده از زمین رخ داده است. 
غیرقانونی  سازهای  و  ساخت  و  غیررسمی  سکونتگاه های  موضوع 
توسط مهاجران در حاشیه شهرها از این نمونه است. توسعه و گسترش 
شهرها با افزایش فقر شهری همراه است. تقریباً یک چهارم از جمعیت 
کشورهای در حال توسعه حدود 1/۲ میلیارد نفر در شرایط فقر مطلق 
با درآمد کمتر از یک دلار در روز زندگي مي کنند. امروزه یک شهروند 
مناطق فقیرنشین شیکاگو شرایط زندگي به مراتب بهتري از حدود 
80 درصد ساکنان برخي کلان شهرها در کشورهای در حال توسعه 
دارد. به عنوان مثال در کلکته، مدرس، بمبئی و دهلی بیش از 50 
درصد ساکنان در سکونتگاه های غیررسمی زندگی می کنند و اختلاف 
اجتماعی و اقتصادی رو به رشد در کلانشهرها و عدم انسجام اجتماعی 

به عنوان یک بحران جدی در آینده محسوب مي شود.
کلان شهرها بسیار مستعد آسیب پذیري در مقابل بلایای طبیعی و 
بلایاي با منشأ انساني هستند. واضح است که بخش عمده ای از این 
صدمات در کشورهای در حال توسعه و با تأثیر شدید بر مردم فقیر و 

کم درآمد رخ  مي دهد. 
بخش  محلي،  دولت  از  ترکیبي  شهري  حکمراني  نظام  نهایت  در 
خصوصی و شهروندان است و شامل مسئولیت هاي بخش عمومي 
چالش های  بزرگترین  از  یکی  بود.  خواهد  مردمي  مشارکت  و 
مي شود.  مربوط  حکمرانی  اعمال  قابلیت هاي  به  کلان شهرها 
استفاده  امکان  کنوني  شهرهاي  در  که  است  داده  نشان  تجربه 
استراتژی هاي  با  و  متمرکز  جهت گیری  با  صرفاً  رویه هاي  از 
بسیار  تعاملات  وجود  دلیل  به  پائین  به  بالا  از  تصمیمات  اعمال 
اطراف،  محیط  با  همچنین  و  کلانشهرها  در  پیچیده  بسیار  و  پویا 
و  تمرکز  عدم  فضایی،  برنامه ریزی  نیازمند  و  شده  محدود  بسیار 
است. مردم  جمعي  مشارکت  با  نوآورانه  ریزی  برنامه  فرایندهای 

بنابراین به نظر مي رسد با توجه به مجموعه مؤلفه هاي محیطي در 
کلانشهر، باید سنجه هایي در قالب مؤلفه هاي اجتماعي، اقتصادي و 
زیست محیطي تعریف شوند تا به مثابه دماسنج، وضعیت ساختاري 

شهر را مورد کنترل و بررسي قرار دهند.

ادامه در شماره بعد
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هر شکل دیگر اصلاح طلبی توسط نسل جدید طرد خواهد شد
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      نوســان: بــه عقیده شــهریار 
شــعبانی ریــسک پذیــری بالای 
ســرمایه گذاری در معــادن و عدم 
حمایــت هــای مناســب دولتی، 
نگرش منفی نسبت به معدن کاری 
بــه ویژه ســنگ های ســاختمانی 
وجود برخی بخشــنامه ها و تبصره 
های خلق الســاعه و تفسیر به رأی 
قوانیــن و عــدم وجود تســهیلات 
بانکــی با نرخ بهــره پائیــن از مهم 
ترین چالش های اساســی در مسیر 
سرمایه گذاری حوزه معدن و سنگ

 ساختمانی است.
دبیر کمیســیون معــادن و صنایع 
معدنی اتــاق بازرگانــی اصفهان به 
ضعــف امکانات و زیرســاخت های 
لازم از جملــه مشــکلات مربوط به 
راه ها، حمــل و نقــل و حامل های 
انرژی در بخش معدن اشــاره کرد و 
گفت: عدم وجود اقدامات زیربنایی 
و اکتشــافات بنیادی کــه نیازمند 
حمایت هــای دولتــی و همکاری 
سازمان زمین شناسی کشور بوده و 
همچنین عدم اجرای صحیح برخی 
قوانیــن از جمله حقــوق دولتی،  از 
دیگــر چالــش های بخــش معدن 
اســت. شــعبانی ادامه داد:  سنگ 
های ســاختمانی با وجــود تنوع و 
گســتردگی در نــوع و رنــگ که از 
مزایای مهــم جغرافیایــی ایران به 
شــمار می رود، می توانند پتانسیل 
بالایــی در ســبد صادراتی کشــور 
داشته باشــند. وی با اشاره به اینکه 
به عنوان مثال یک مترمربع ســنگ 
فراوری شده، از مرمریت های رایج، 
برخی لایم استون ها و گرانیت ها با 
استانداردها و بسته بندی صادراتی 
حــدود 55 کیلوگــرم وزن، برابر با 
فــوب بندرعباس حــدود 30 دلار 
قیمت دارد، بیان داشت: این سنگ 
ها در قیاس با نفت خــام، از ارزش 
بســیار بالایی برخوردارنــد چرا که 
هر بشــکه نفت خام بــا وزن حدود 
1۹0 کیلوگرم، بهایی در حدود 45 
دلار دارد که با توجه به بورکراســی 
عریــض و طویل و هزینــه های بالا 
سری آن، بهای تمام شــده نفت را

 افزایش می دهد. 
شــعبانی، تصریح کرد: بــا در نظر 
گرفتن این محاســبات برای حدود 
1۹0 کیلوگرم ســنگ ســاختمانی 
حدود 105 دلار و بــرای نفت تنها 
45 دلار دریافت مــی کنیم. وی با 
تأکید بر اینکه فرســودگی ماشین 
آلات فرآوری سنگ های ساختمانی 
در معادن و کارخانجات یکی از مهم 
ترین مشــکلاتی است که این روزها 
دامن گیر این صنعت شــده اســت 
تأکید کرد: گلــوگاه اصلی صادرات 
نبــود فرهنــگ تولیــد صادراتی و 
کوچک بودن مقیــاس حجم تولید 
است که موجب شده تولیدکنندگان 
داخلی توان تأمین ســنگ موردنیاز 
پروژه هــای خارجــی را نداشــته 
باشــند.دبیر کمیســیون معــادن 
و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانی 
اصفهان، با انتقــاد از اینکه علیرغم 
تــلاش هــای پراکنده فــردی در 
راستای جذب سرمایه های خارجی 
در بخش فراوری، همچنان این مهم 
محقق نشــده اســت، تصریح کرد: 
شاید نبود یک اســتراتژی صادراتی 
هدفمند، تعدد انجمن ها و تشــکل 
های صنفی و یا حداقل نبود همدلی 
بین آن ها از مهــم ترین عوامل عدم 
جذب سرمایه گذار اســت. به گفته 
شــعبان یاما نقش حاکمیتی دولت 
در اصلاح زیرســاخت ها، کمک به 
نوســازی ناوگان ماشــین آلات با 
تخصیص تســهیلات کم بهره بانکی 
ایجاد مشــوق های بانکی، برقراری 
ارتباطــات بیــن المللــی و ایجاد
 ثبات و امنیت شغلی، مورد نیاز این

 قشر زحمت کش و بی ادعاست.

  نوسان:ســید عبدالوهاب سهل آبادی، 
همواره بر مشــارکت و همکاری منسجم و 
گروهی فعالان بخش سنگ برای رقابت در 
بازارهای جهانی تأکیــد دارد. رئیس خانه 
صنعت، معدن و تجــارت ایران، اعتقاد دارد 
که ما می توانیم بعد از نفــت، نگاه ویژه ای 
به صنعت ســنگ داشته باشــیم چرا که از 
نظر تعداد، نوع و تنوع رنگ ، ســنگ ایران 
از کیفیت بالایی برخوردار اســت و همواره 

جایگاه بالایی در دنیا داشته است.
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی اصفهان، اما با انتقــاد از اینکه 
علیرغم تمام پتانســیل ها، متأسفانه ما در 
بازارهای جهانی جایــگاه چندان خوبی در 
صنعت ســنگ نداریم، تأکید کرد: شــاید 
یکی از مهم ترین دلایل این امر، کم توجهی 
به فراوری ســنگ در زمینه به روزرســانی 
تجهیزات و ماشــین آلان این صنعت است. 
وی با تأکید بر اینکه متأســفانه واحدهای 
صنعتی مــا در بخش ســنگبُری بــه روز 
نیستند و به همین دلیل نتوانسته اند جایگاه 
شایسته خود را در بازارهای جهانی به دست 
آورند، تصریح کــرد: با این حــال معتقدم 
صنعت سنگ ما می تواند در زمینه صادرات، 
جایگزین نفت شــود که این نیازمند توجه 
خاص بوده و باید بخــش خصوصی در این 
زمینه با جدیت بیشــتری وارد عمل شود. 
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن 
و کشــاورزی اصفهان بــا انتقــاد از اینکه 
شــاهد واردات سنگ هســتیم و این یکی 
از مشــکلات عمــده امــروز ایــن صنعت 
اســت، ادامه داد: به اعتقاد بنــده رایزنان 
اقتصادی ما در ســفارتخانه ها باید جایگاه 
و بــازار، و نوع و تنوع ســنگ هــای ایرانی 
را بــه دنیــا معرفــی کننــد و در این بین 
واحدهای ســنگبُری نیز با تمــام توان در 
نمایشــگاه های بین المللی حضــور یابند.

وی با اعتقاد بر اینکه در ابتدا باید نوســازی 
در ماشین آلات صنعت سنگبُری در دستور 
کار قرار گیرد، تصریح کــرد: ما باید تولید را 
به گونه ای داشته باشــیم که بتوانیم با دنیا 
رقابت کمی و کیفی کنیــم.. بنابراین لازم 
است تا نوسازی واحدهای فرسوده اولویت 

یابد و بر این اساس اتاق بازرگانی نیز فعالیت 
هایی را برنامه ریزی کرده است. سهل آبادی 
افــزود: اســتاندار اصفهان نیز در شــورای 
گفتگوی دولت و بخــش خصوصی، مصوبه 
ای، تصویب کــرد که هیئتی متشــکل از 
تولیدکنندگان سنگ، مسئولان استانداری 
و ماشین ســازان پیگیری های لازم را برای 
نوسازی ماشین آلات ســنگ انجام داده و 

راهکارهای مناسب را اتخاذ کنند. 
وی همچنین با تأکید بر ضــرورت حضور 
در نمایشگاه های بین المللی سنگ، ادامه 
داد: متأســفانه حضور در این نمایشــگاه 
ها برای فعالان ســنگ، پرهزینه اســت و 
جا دارد بخش هــای متولی صــادرات در 
دولت مشوق ها و تســهیلاتی در این راستا 
برای حمل و نقل و اجاره محل نمایشــگاه 
به مجموعــه تولیدکننــدگان ارائه دهند.

رئیس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی اســتان اصفهان در خصوص 
اینکه چرا در بخش ســنگ سرمایه گذاری 

نمی شــود، گفت: بــه طور قطــع یکی از 
اقداماتی که در صنعت ســنگ باید مطالعه 
شود، بحث صادرات این صنعت و به دست 
آوردن بازارهای جهانی است. به این ترتیب 
سرمایه گذاری در این صنعت به سود دهی 
لازم خواهد رسید.  سهل آبادی در خصوص 
حمایت دولــت از صنعت ســنگ و یا ارائه 
مشــوق های صادراتی در این بخش، گفت: 
دولت در ارائه مشــوق هــای صادراتی در 
تمام زمینه ها ضعیف عمل کرده اســت. اما 
اینکه از دولت انتظار داشته باشیم که در به 
روزرسانی ماشــین آلات و یا بازاریابی به ما 
کمک کند، انتظار بیهوده ای بوده و تاکنون 
نقشی در این زمینه نداشته است. وی اضافه 
کرد: متأســفانه تولیدکنندگان ما امروز از 
زمان و تکنولوژی های جدید دنیا دور افتاده 
اند و ما باید به هر نحو خود را به قدرت های 

این صنعت در دنیا برسانیم.
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشــاورزی اســتان اصفهــان در ادامه به 

مشکلات معادن ســنگ پرداخت و گفت: 
یکی از مشــکلات ما در بخش معادن، کم 
بودن بنیه اقتصادی آن هاســت؛ از ســوی 
دیگر زیرســاخت های معدنی نیز در کشور 
ضعیف هســتند. به گونه ای که معادن ما 
جاده های دسترسی مناســب، برق و سایر 
امکانات لازم را ندارند و با ماشین آلات بسیار 
قدیمی کار می کنند. وی با تأکید بر اینکه 
از ســوی دیگر بازار فراوری سنگ نیز رونق 
ندارد، تصریح کرد: اغلب باطله های معادن 
امروز بر روی زمین مانده اند و ما روش های 
نوین و جدید برای بازیابی باطله های سنگ 
نداریم و به همین دلیل صنعت سنگ ما روز 
به روز در حال ضعیف شدن است. به اعتقاد 
سهل آبادی، باید تشکلی در اتاق بازرگانی 
ایجاد شــود و تمــام فعالان ایــن عرصه از 
صادرکننــدگان، ســازندگان، معدنکاران، 
کارخانه داران ســنگبری و فــراوری در آن 
حضور یابند تا به مرور  زمان مشــکلات این 

صنعت برطرف شود.

  نوسان: ایران به واسطه موقعیت جغرافیایی 
مناسب از جمله کشورهای صاحب نام در زمینه 
تولید سنگ های ساختمانی است. وجود ذخایر 
بسیار مناسب و متنوع سنگ های ساختمانی 
شامل مرمریت، تراورتن، چینی و گرانیت موجب 
شده از این کشــور به عنوان یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان سنگ های ساختمانی یاد شود. 
وسعت و پراکندگی معادن سنگ به قدری است 
که در بیشتر استان های کشور می توان ردپای 
آن را در استان هایی همچون اصفهان، مرکزی، 
لرستان، فارس، آذربایجان و خراسان به عنوان 
عمده ترین تولیدکنندگان سنگ جستجو کرد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
اصفهان با اشــاره به اینکه ایــن صنعت با بهره 
گیری از مزیت های رقابتی همچون ذخایر غنی 
و متنوع سنگ خام و موقعیت جغرافیایی مناسب 
در تلاش است محصولاتی با کیفیت بالا تولید و 
در بازارهای داخلی و خارجی عرضه کنند، معتقد 
است: فعالان صنعت بر این باورند حفظ محیط 
زیست، اشتغالزایی و مشارکت در تقویت بنیان 

های اقتصادی کشور از مهم ترین اهداف صنعت 
به شمار می رود.اسرافیل احمدیه با بیان اینکه 
این صنعت در نظر دارد با ارتقاء سطح علمی و 
فنی منابع انسانی، استفاده از تکنولوژی روز دنیا 
و تدوین استراتژی صادرات محور، جایگاه خود 
را در سطح ملی و بین المللی ارتقا دهد، افزود: در 
صنعت سنگ های ساختمانی تلاش می شود 
با استفاده از فرصت های جدید، پتانسیل های 
موجود و افزایش نوآوری، توسعه صنعت و صنایع 
وابســته به ارمغان آورده و سودآوری مناسبی 

حاصل شود.
به گفته وی، اســتان اصفهان با داشتن تعداد 
33۶ معدن سنگ تزئینی با ســرمایه گذاری 
۲4۶0 میلیارد ریال ذخیره قطعی، حدود 400 
هزار تن و میزان اســتخراج اسمی ۷۶ میلیون 
تن و اشتغال 53۲4 نفر به عنوان قطب سنگ 
تزئینی کشور شناخته شده است و همچنبن 
در دو بخش معدن و فراوری فعالیت می کند و 
محصولات خود را به دو صــورت خام و فراوری 
شده برای استفاده در صنایع مختلف به خصوص 

ســاختمان عرضه می کند. وی  گفت: در حال 
حاضر 1053 واحد فعال سنگ با سرمایه 58۶ 
میلیون و 8۶4 ریال با اشتغالزایی 11۲0۹۲ نفر 
در استان اصفهان فعال هستند. به گفته احمدیه، 
سهم تعداد واحدهای فعال سنگ از واحدهای 
فعال صنعت استان 11.5 درصد، سهم اشتغال 
آن ها 5 درصد و سهم سرمایه واحدها ۲ درصد 
است.وی همچنین با اشاره به 4۶4 طرح نیمه 
تمام صنعت سنگ در استان اصفهان طی سال 
جاری، ادامه داد: این واحدها با سرمایه ۶ میلیارد 
و ۶1۶ میلیون و ۲۷ ریال و اشــتغال 8583 نفر 
در دست اقدام هستند که ســهم آن ها از طرح 
های نیمه تمام صنعتی استان ۷.۶ درصد، سهم 
سرمایه آن ها ۲ درصد و سهم اشتغال آن ها 4.5 
درصد است.وی با بیان اینکه با توجه به پتانسیل 
های بالای صنعت ســنگ، استفاده مطلوب از 
این ظرفیت می تواند جایگاه مناسبی در سطح 
جهانی برای کشور به ارمغان آورد، تأکید کرد: به 
نظر می رسد که عدم برنامه ریزی و توجه به نیاز 
بازارهای جهانی موجب فاصله صنعت سنگ با 

رقبای قدرتمند جهانی شده است. وی با تأکید بر 
اینکه بهره وری مناسب از نهاده ها و به کارگیری 
استانداردهای جهانی برای ایجاد برندهای معتبر 
بین المللی در سنگ، چشــم انداز این صنعت 
در کشور و استان اصفهان در افق 1404است، 
گفت: براین اســاس هدف گذاری کمّی، تولید 
صنعت سنگ تا افق 1404 باید به 3۶.5 میلیون 
مترمربع برســد. وی در خصوص راهکارهای 
مناسب برای افزایش صادرات در حوزه صنعت 
سنگ، گفت: اجرای سیاست های حمایتی از 
صادرکنندگان سنگ، تولید محصولات مطابق 
با استانداردها و کیفیت مورد نیاز بازارهای بین 
المللی، ایجاد امکانات زیربنایــی )جاده، انرژی 
و تأمین آب( برای کارخانه های تولید ســنگ، 
تحقیقات فنی و علمی و همچنین آموزش های 
حرفه ای در ســطح دانشگاهی، جذب سرمایه 
های خارجی به خصوص در بخش معدن، بهره 
گیری از مدرن ترین تجهیزات و ماشین آلات، 
تشــکیل اتحادیه صادرکنندگان مواد معدنی 
برای حمایت و منجمد کردن شــرکت های 
عضو در زمینه صادرات و رقابت در بازار ســنگ 
های طبیعی، کاهش خام فروشی و ایجاد تمرکز 
بر  تولید سنگ فراوری شده، ادغام کارگاه های 
کوچک محلی با یکدیگر و تشکیل یک مجموعه 
تولیدی واحد و تحت نظر انجمن سنگ از جمله 
راهکارهای توسعه صادرات صنعت سنگ است.

به اعتقاد احمدیه، توسعه شبکه های تأمین مواد 
اولیه از بازارهای منطقه ای و بین المللی، بهبود 
کیفیت محصول و افزایش بهره وری تولید در حد 
استانداردهای جهانی، توسعه منابع نیروی انسانی 
متخصص و افزایش دانش و توان فنی مدیران 
بخش و افزایش تعاملات بین المللی برای توسعه 
حضور در بازارهای هدف بین المللی و افزایش 
سهم تولید صنعت سنگ های ساختمانی از تولید 
ناخالص داخلی، تأســیس صندوق غیردولتی 
ضمانت صادرات و  همــکاری با دولت در تهیه 
و تدوین لوایح، قوانین و مقررات مرتبط با مواد 
معدنی، فراوری و صنایع معدنــی و ... از جمله 

راهبردهای اجرایی توسعه صنعت سنگ است
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نمایشگاه صنعت سنگ، معادن و صنایع وابسته اصفهان امسال در سیزدهمین 
دوره خود قرار دارد. به پشــتوانه موفقیت دوره های گذشــته این نمایشگاه و 
تلاش های بین المللی، در این دوره شاهد حضور بیش از 30 شرکت خارجی 
هســتیم؛ حضور این شرکت ها ابعاد بین المللی نمایشــگاه سنگ اصفهان را 
تقویت کرده و مشارکت کنندگان داخلی را نیز با موقعیتی فراتر از نمایشگاه 
سال های گذشته روبرو ســاخته اســت. همان طور که مبرهن است حضور 
مستقیم شرکت های بین المللی نقش بی بدیلی در توسعه ارتباطات خارجی 
شرکت های داخلی، تقویت بسترهای صادراتی، افزایش توان داخلی و آشنایی 
تولیدکنندگان با فناوری ها و تکنولوژی هــای روز جهان دارد؛ انتقال دانش و 
فناوری که یکی از مهم ترین اهداف برگزاری نمایشــگاه های تخصصی است 

نیز در چنین شرایطی به خوبی اتفاق می افتد. 
در صنعت نمایشــگاهی، برای آشــنایی صنعتگران کشــور با فنــاوری ها، 
محصولات، خدمات و دستاوردهای روز دنیا حتماً لازم نیست که صنعتگران 
به دیگر کشورها سفر کنند؛ البته سفر به کشــورها و آشنایی با بازار آن ها نیز 
زمینه ساز بسیاری دیگری از جهش های اقتصادی است. اما راه دیگر، حضور 
در نمایشگاه هایی است که شــرکت های خارجی در آن حضور یافته و برای 
یافتن ابعاد و ویژگی های بازار ایران به این نمایشــگاه ها آمده اند. شــرکت 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان در طول سال ها و دوره های گذشته 
تلاش کرده تا این زمینه را مهیا ســاخته و سال به سال گسترش دهد؛ چراکه 
معتقدیم نمایشــگاه، به عنوان اهرم توســعه صادرات می تواند زمینه ســاز 

بسیاری از تبادلات بین المللی و جهانی باشد. 
یکی دیگر از ویژگــی های این دوره که نمایشــگاه ســنگ اصفهــان را به 
نمایشگاهی کامل از حیث اســتانداردهای جهانی تبدیل کرده است، برنامه 
های جانبی آن اســت؛ در این دوره برگزاری همایش "ســنگ و چالش های 
صادراتی" با حضور اعضای کمیســیون های مربوطه، اقتصاد دانان برجسته 
و اساتید دانشــگاه و برگزاری جلسه هم اندیشــی بین مهمانان و مشارکت 
کنندگان خارجی نمایشــگاه از جمله فرصت هایی اســت کــه در دل این 
نمایشــگاه و فارغ از فضای غرفه ها و ســالن های تجاری، پیش بینی شده تا 
علاوه بر تقویت ابعــاد علمی نمایشــگاه، گردش اطلاعات میان مشــارکت 

کنندگان خارجی و صنعتگران داخلی به خوبی اتفاق بیفتد. 
حجم قابل توجه بازدیدکنندگان متخصص در سال های گذشته، یکی دیگر 
از ویژگی هایی اســت که این نمایشــگاه را به یکی از برترین نمایشگاه های 
رسته خود در ایران تبدیل کرده اســت. امیدواریم با برگزاری دور بعدی این 
نمایشگاه در محل دایمی نمایشگاه های اســتان که هم اکنون در قالب پروژه 
نمایشگاه بزرگ اصفهان در حال ساخت است بتوان استانداردهای فیزیکی و 
خدماتی را نیز به این نمایشــگاه اضافه کرد تا به واقع یک نمایشگاه تمام عیار 
با معیارهای بین المللی را شاهد باشیم.  با توجه به لزوم توسعه تولید و اشتغال 
با رویکرد اقتصاد مقاومتی که دغدغه مهم کشــور در شــرایط فعلی اســت، 
امید آن داریم برگزاری این نمایشــگاه بتواند بازار داخلی و صادراتی صنعت 
سنگ را از مشــکلات موجود رهانده، و روز به روز به توســعه و تعالی نزدیک 
تر کند؛ برگزاری نمایشــگاه، دغدغه و وظیفه شــرکت نمایشــگاه ها است

 اما بهره برداری و کســب داده و اطلاعات کاربردی و به کار بســتن آن ها به 
بخش خصوصی صاحبان صنایع و متولیان دولتی بر مــی گردد. به این امید 
که این نمایشــگاه اثرات قابل قبولی را بر صنعت ســنگ اســتان و در نهایت 

کشور بر جای بگذارد.

نمایشگاه سنگ و استانداردهای یک نمایشگاه بین المللی؛

نمایشگاه؛ اهرم توسعه صادرات 

Trading

دبیر کمیسیون معادن اتاق 
اصفهان تأکید کرد:

ریسک بالای سرمایه 
گذاری در معادن

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تأکید کرد:

جای خالی مشوق های صادراتی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد:

برندسازی در صنعت سنگ

مزیت های نمایشگاه بین المللی سنگ چین؛

 نوســان: چین به عنوان مقصــد اول صادرات 
سنگ ســاختمانی ایران، فرصت های بی شماری 
را برای فعالان، متخصصان و کارشناســان صنعت 

سنگ ایران در خود دارد. 
شــکی نیســت کــه معتبرتریــن راه ورود بــه 
این بــازار شــرکت در رویدادهای بیــن المللی 
ســنگ ســاختمانی این کشــور اســت. نمایشــگاه بین المللی سنگ 
"شــویتو" به عنــوان یکــی از برجســته ترین نمایشــگاه هــای این 
صنعت هرســاله میزبــان غرفه داران متعددی از کشــور ایران اســت.

 ایــن نمایشــگاه بــا قــرار گرفتــن در قلــب تولیــد ســنگ چین و 
مجــاورت بــا 1۲00 مرکــز تجــاری کــوپ ســنگ ســاختمانی و 
نیــز بیــش از 10000 کارخانــه فــرآوری ســنگ توانســته اســت 
خریــدار  و  متخصــص  بازدیدکننــده   45000 از  بیــش  ســالانه 

سنگ را به خود جذب کند. 
همچنین شهر شــویتو با قرار گرفتن در مرکز مثلث تولید سنگ چین و 
با در دست داشــتن ۶0 درصد صادرات سنگ چین و 15درصد صادرات 
ســنگ جهان به عنوان مرکز تجارت ســنگ چین شــناخته می شــود

 که با دارا بودن مراکز تخصصی فــروش متعدد جهت واردات و صادرات 
سنگ کوپ، در آخرین دوره برگزار شــده از نمایشگاه بین المللی سنگ 
شویتو میزبان بیش از 8۶۲ شرکت از کشــورهای ایران، ایتالیا، برزیل، 

ترکیه، پرتغال، اسپانیا، مصر و هند بوده است.
از ایــن رو فعالان، معــدن داران و تولیدکنندگان ســنگ ســاختمانی 
ایران، امسال نیز همچون ســال های گذشــته با حضور در این رویداد 
بی نظیر می توانند بــه بازارهای بین المللی ســنگ ســاختمانی وارد 
شــده و از فرصــت فراهم شــده کمال اســتفاده را داشــته باشــند.

 برای کســب اطلاعات بیشــتر به وب ســایت بخش خارجی شــرکت 
نمایشــگاه اصفهان مراجعه کــرده و یا با شــماره 031-3۲۶1۲55۷ 

تماس حاصل فرمایید. 

"شویتو"؛ قلب تولید سنگ چین
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 نوسان: رئیس انجمن سنگ اصفهان با 
اشاره به قوانین ناپایداری که سد راه صنعت 
سنگ است، گفت: متأسفانه این صنعت 
درگیر مســائلی چون مالیات و مالیات بر 
ارزش افزوده شده که این مسائل در مجموع 
موجب ســرمایه گذاری نامطمئن در این 
حوزه گردیده اســت به گونه ای که امروز 

شاهد بی ثباتی در صنعت سنگ هستیم.
رضا احمدی بــا تأکید بر اینکــه به دلیل 
عدم ثبات در قوانیــن معدنی خارجی ها 
تمایلی به سرمایه گذاری در ایران ندارند، 
افزود: زمانی جلوی صــادرات گرفته می 
شــود و یا عوارض صادراتــی افزایش می 
یابد کــه در این شــرایط ســرمایه گذار

 نمی تواند بر روی خرید و سرمایه گذاری در 
حوزه معدن و سنگ ایران حساب باز کند.

وی در خصوص انتقاداتی که نسبت به خام 
فروشــی در حوزه معدن می شود، گفت: 
خام فروشــی در حوزه معدن خود نوعی 
صنعت محسوب می شود و خوشبختانه 
معادن تا حدودی از بخش فراوری جلوتر 
هستند چرا که ماشین آلات فراوری سنگ
 بــه نوعــی فرســوده بــوده و نیازمند

 نوسازی و بازسازی است. 
به گفته رئیس انجمن ســنگ اصفهان، 
در صورت نوسازی ماشــین آلات فراوری 
ســنگ، جلوگیری از خام فروشی ایرادی 
ایجاد نخواهد کــرد چرا کــه کوپه های 
ســنگ خام، جذب بازار فــراوری خواهد 
شد اما اگر ماشــین آلات این بخش به روز 
نشــود مقابله با خام فروشــی خود نوعی 
عارضه در حــوزه معدن ایجــاد می کند. 
وی همچنین با تأکید بــر اینکه صنعت 
سنگ در ایران از پتانسیل بالایی برخوردار 
است، گفت: امروز صادرات یک متر مربع 
سنگ برابر با صادرات  سه بشکه نفت است؛ 
این در حالی است که سنگ همانند نفت 
جنبه سیاسی نداشــته و تحت فشارهای 
بین المللی قرار نمــی گیرد؛ همچنین به 
دلیل پراکندگــی آن در کشــور موجب 
اشتغال محلی در مناطق مختلف می شود.

وی با تأکید بــر اینکه حــدود 50 درصد 
ســنگ های ایرانی در دنیا بی نظیر است، 
تصریح کرد: ایران در ســال ۹5 نسبت به 
پنج سال گذشته در بخش فراوری سنگ 
حدود ۶0 درصد رشــد صادرات داشــته 
که ســهم اصفهان از این آمار بالاســت.

احمدی در خصوص فرســودگی ماشین 
آلات صنعــت ســنگ در کشــور، بیان 
داشــت: در حال حاضر با ماشــین آلات 
فعلی نیاز داخلی تأمین می شــود اما اگر 
هدف مــا صادرات اســت باید دســتگاه 
ها و تجهیــزات خــود را بــه روز کنیم.

رئیس انجمن ســنگ اصفهان با اشاره به 
اینکه زنجیره سنگ کشــور کامل است 
و امروز در بخش معــدن 50 درصد کوپه 
استخراجی صادر می شود، اظهار داشت: 
بقیــه تولیدات معــدن وارد بــازار داخل 
می شود و یا مازاد است و این نشان می دهد 
ما در بخش معدن توانستیم تا حدودی روی 

پای خود فعالیت کنیم.
رئیس انجمن ســنگ اصفهان با انتقاد بر 
اینکه ما در بازار ســنگ ســرمایه گذاری 
هدفمنــدی نکردیم، گفــت: در صنعت 
ســنگ امروز به بن بســت رســیده ایم 
و محصــولات مــا روی زمیــن مانده و 
تولیدات ما استانداردهای جهانی را ندارد.

وی بــا تأکید بــر اینکه در حــال حاضر 
تمام دنیــا از جملــه آمریکا، اســترالیا،

 انگلیــس و ... خواهــان ســنگ ایرانی 
هســتند، گفت: متأســفانه بــا توجه به 
اینکه بانک هــای ایرانی هنوز به شــبکه 
بین المللــی به طور کامل متصل نشــده 
اند، امــروز بــازار هدف صادرات ســنگ 
ایرانی تنها کشــورهای حاشــیه خلیج 
فــارس، ارمنســتان و تاجیکســتان به 
دلیل تبادلات آســان مالی و پولی است.

رئیس انجمن ســنگ اصفهان بــا بیان 
اینکه بــه عنوان مثال ســنگ لاشــتر 
اصفهان قابلیــت صادراتی بالایــی دارد، 
افزود: متأســفانه ترکیه این ســنگ را از 
ایران بــا نرخ ۲0 دلار خریــداری می کند 
و بــا توجه به داشــتن شــرایط صادارتی 
خود، همین ســنگ را در استرالیا متری 
۶0 تــا ۷0 دلار به فــروش می رســاند.

.

رئیس انجمن سنگ اصفهان 
مطرح کرد:

بی ثباتی قوانین سنگی

گزارشگزارش

کمیسیون معادن و صنایع معدنی در یک نگاه؛

داشـتن  اختیـار  در  بـا  اصفهـان  اسـتان   
و  بـزرگ  معدنـی  صنایـع  و  غنـی  معـادن 
امـر  ایـن  در  خبـره  متخصصـان  همچنیـن 
اسـتان  سـرآمدترین  و  تریـن  غنـی  از  یکـی 
هـای کشـور در بخـش معـدن بـه شـمار مـی 
آیـد. اشـتغال و ارزش بـالای تولیـدات معدنـی 
اسـتان در کنـار توسـعه گـرا بـودن بخـش معـدن در سـطح کلان و 
وجـود بسـته هـای مناسـب توسـعه در ایـن حـوزه ایجـاب مـی کـرد 
کمیسـیونی مسـتقل از صنایـع اتـاق بـه ایـن امـر و مشـکلات ایـن 
جدیـد  ترکیـب  تصمیـم  و  عنایـت  بـا  نهایتـاً  کـه  بپـردازد  حـوزه 
اتفـاق افتـاد و در  اتـاق ایـن مهـم  هیئـت نماینـدگان و سیاسـت 
شـکل  معدنـی  صنایـع  و  معـادن  کمیسـیون   13۹4 شـهریورماه 
بـه  عنایـت  بـا  معـادن  کمیسـیون  تاکنـون  تاریـخ  آن  از  گرفـت؛ 
وظیفـه ذاتـی اتـاق بازرگانـی بـه عنـوان پارلمـان بخـش خصوصـی 
و در راسـتای ظرفیـت هـای قانونـی خـود و بـا اسـتفاده از قوانیـن 
موجـود، تمامـی سـعی خـود را در راسـتای بهبـود فضـای کسـب و 
بـاز هـم  و  بـرده  بـه کار  وابسـته  کار در حـوزه معـادن و صنایـع 
تـلاش خواهـد کـرد بـا ایجـاد وفـاق و همدلـی بیـن سـازمان هـای 
مرتبـط و تعامـل بـا آن هـا و کمـک بـه تصمیـم سـازی و تمـاس بـا 
تصمیـم گیـران ایـن حـوزه تمامـی تـلاش هـای خـود را در جهـت 
رفـع مشـکلات و اصـلاح رونـد موجـود و احقـاق حـق بخـش معدنـی 
اسـتان و بـا نگاهـی کلان تـر و تأسـی از سـند چشـم انـداز توسـعه 
1404 معـادن کشـور را داشـته باشـد کـه در این راسـتا چهـار کمیته 
کمیسـیون ذیـل  ضربتـی  اجرایـی  کارگـروه  چندیـن  و  تخصصـی 

تشکیل شده است .  
اهم فعالیت های کمیسـیون معادن و صنایع معدنی:

بـا  رویکـرد صـادرات محـور صنعـت سـنگ  برگـزاری همایـش   *
حضـور جامعـه معدنـی و صنایـع معدنـی اسـتان و پایـه ریـزی بـرای 
تعامـل بـا هلدینـگ IMM ایتالیـا در اردیبهشـت مـاه ۹5 کـه در 
نهایـت منجـر بـه امضـای تفاهـم نامه مـا بیـن هلدینـگ و کمیسـیون 
معـادن و صنایـع معدنـی اتـاق بازرگانـی اصفهـان در شـاخه هـای 
آموزشـی، مشـارکت هـای نمایشـگاهی، تبـادل محصـولات، خدمـات 

و تکنولـوژی ماشـین آلات میـان دو کشـور در آذر مـاه شـد .
*برگـزاری همایـش قوانیـن و مقـررات معدنـی بـا حضـور مدیـران 
ارشـد وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت بـه همـراه مقامـات و مدیران 
صنایـع  و  معـدن  حـوزه  قوانیـن  تشـریح  منظـور  بـه  اسـتانی  کل 
معدنـی همـراه با اهـدای کتـاب چـاپ شـده در مجموعـه کمیسـیون 
بـا همیـن عنـوان بـه شـرکت کننـدگان در همایـش و نیـز برگـزاری 
ششـمین جلسـه کمیسـیون در بعدازظهـر همـان روز بـا محوریـت 
تعامـلات میـان سـازمان صمـت اسـتان، ادارات کل منابـع طبیعـی 
و آبخیـزداری، حفاظـت از محیـط زیسـت و سـازمان نظـام مهندسـی 
معـدن اسـتان و تشـکیل کارگروهـی اجرایـی بـرای حـل مسـائل 
و مشـکلات معـدن دارن و اقـدام بـه معرفـی تعـدادی از مـوارد بـه 
کارگـروه تعامـل سـازمان صنعـت، معـدن و تجـارت اسـتان شـد .

منابـع  بازگشـت  و  دولتـی  حقـوق  احقـاق  کارگـروه  *تشـکیل 
شـده  تعریـف  قانـون  در  کـه  هایـی  ارگان  و  مناطـق  بـه  اسـتانی 
بـه  معدنـی  صنایـع  و  معـادن  کمیسـیون  میزبانـی  بـه  اسـت 
طبیعـی  منابـع  کل  ادارات  اسـتان،  صمـت  سـازمان  طرفیـت 
کشـاورزی  جهـاد  زیسـت،  محیـط  از  حفاظـت  آبخیـزداری،  و 
معرفـی  ضمـن  کـه  اسـتان،  معـدن  مهندسـی  نظـام  سـازمان  و 
بـه  دولتـی  حقـوق  زمینـه  در  کـه  دارانـی  معـدن  از  تعـدادی 
بـرای  کارشناسـی  کار  و  موضـوع  طـرح  انـد،  برخـورده  مشـکل 
. گرفـت  انجـام  خصوصـی  بخـش  و  دولـت  گفتگـوی  شـورای 

*طراحـی و تدوین پروپـوزال بانـک جامـع اطلاعاتی معـادن و صنایع 
معدنـی اسـتان با هـدف معرفـی محصـولات و مـواد معدنی بـه جامعه 
هـدف تـا حـد ارتقـای آن بـه بازارهـای بیـن المللـی و نیـز تعریـف 
شـرایطی بـرای بـروز بـودن کلیـه آمارهـای مربـوط بـه ایـن حـوزه 
*تشـکیل کارگـروه تعامل بـا سـازمان صنعت، معـدن و تجـارت برای 
بـرداران و مکتشـفین معدنـی  پیگیـری مسـائل و مشـکلات بهـره 

سـتان  ا
*برگـزاری مراسـم یکسـالگی کمیسـیون و جشـن اسـتقلال آن بـه 
مشـکلات  و  مسـائل  حـل  خصـوص  در  نشسـتی  تشـکیل  همـراه 
مالـی و اقتصـادی معـدن داران بـا حضـور جمعـی از مدیـران ارشـد 
بانکـی اسـتان و نیـز ارجـاع برخـی از مـوارد ایـن چنینـی بـه بانـک 
هـای مربوطـه بـا مقدمـه سـازی و امضـای تفاهـم نامـه ای بـرای 
عامـل. هـای  بانـک  بـه  اعضـا  معرفـی  و  بیشـتر  هـای  همـکاری 

*اعـزام هیئـت هـای کارشناسـی و متخصـص بـه نمایشـگاه صنعـت 
سـنگ ورونـای ایتالیـا بـه همـراه بازدیـد از تعـدادی معـادن فعـال، 
و  سـاخت  کارخانجـات  و  سـاختمانی  سـنگ  فـراوری  واحدهـای 
دسـتاوردهای  نمایشـگاه  ایتالیـا،  در  فـراوری  تجهیـزات  تولیـد 
معدنـی و صنایـع معدنـی در شـیامن چیـن و شـرکت در نمایشـگاه 
سـرمایه گـذاری کیـش اینوکـس ۲01۶ بـه همـراه ارائـه چنـد طـرح 
جلسـات  برگـزاری  و  معدنـی  صنایـع  و  معدنـی  گـذاری  سـرمایه 
. گرفـت  انجـام  نمایشـگاه  حاشـیه  در  کـه  نظـر   تبـادل  و  بحـث 

*برگـزاری همایـش وفـاق و همدلـی نوشـداروی بـن بسـت کنونـی 
بـا حضـور جنـاب آقـای دکتـر مهـدی کرباسـیان معـاون محتـرم 
وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت و رئیـس هیـات عامـل ایمیـدرو، 
جنـاب آقـای دکتـر جعفـر سـرقینی معـاون محتـرم امـور معـادن و 
کل  مدیـران  و  تجـارت  و  معـدن  صنعـت،  وزارت  معدنـی  صنایـع 
اکتشـافات و بهـره بـرداری وزارت بـا هـدف وحـدت رویـه و اتحـاد 
تشـکلی کـه بـا اسـتقبال تعـداد کثیـری از جامعـه معدنـی اسـتان و 
کشـور مواجـه شـد . همچنیـن مراسـم تقدیـر و تشـکر از همسـران 
دلسـوز و فـداکار پیشکسـوتان عرصـه معـدن و صنایـع معدنـی و 
نیـز دو بانـوی معـدن کار پیشکسـوت در خـلال همایـش اجـرا شـد. 
بـا  کمیسـیون  نهمیـن جلسـه  نیـز  همایـش  روز  از ظهـر  بعـد  در 
ترکیـب مهمانـان فـوق در سـالن اجتماعـات اتـاق بازرگانـی اصفهان 
برگـزار و جمعـی از بهـره بـرداران و مکتشـفین اسـتانی بـا حضـور 
در جلسـه بـه بیـان مسـائل، مشـکلات و نظـرات خـود پرداختنـد .

عملکرد کمیسیون معادن و 
کمیته های تخصصی
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در یادداشت اختصاصی محمدحسین ادیب تأکید شد:

اضافه بر ظرفیت 

ایجاد تحول در صنعت سنگ، مستلزم کارشناسی دقیق و شبکه سازي بین المللي است؛

 توسعه صادرات

اگر ورود سرمایه به یک بخش ، بیش از ظرفیت 
آن بخش باشد حباب تشکیل می شود. حباب 
به این معناست که قیمت ها در آن بخش بیش 
از معدل قدرت خرید مردم در آن بخش رشد 
می کند. وقتی قیمت در یک بخش بیش از 
قدرت خرید میانگین جامعه رشد کند، در آن 
بخش تقاضا کاهش می یابد. کاهش تقاضا به 
این معناست که عرضه بیش از تقاضا می شود؛ 
وقتی عرضه بیش از تقاضا شود ابتدا معاملات 
کاهش یافته و پس از مدتی قیمت ها تا سطح 
قدرت خرید متعارف جامعه سقوط می کند؛ 
در این حالت قیمت آن قدر کاهش می یابد 
تا با سطح قدرت خرید جامعه منطبق شود. 
"استیگلیز"، برنده جایزه نوبل در رشته اقتصاد، 
می نویسد: اقتصاد جهان، به گونه  طراحی شده 
که مقصد نهایی  پس انداز در جهان در بسیاری 
از موارد آمریکاست و این باعث می شود تا بیش 
از ظرفیت اقتصاد آمریکا پول وارد این کشور 
شــود. وقتی به یک اقتصاد بیش از ظرفیت 
جذب آن، پول تزریق شود، حباب تشکیل می 
شود و این حباب دیر یا زود می ترکد، از سال 
۲001 تا کنون دوبار در اقتصاد آمریکا، حباب 
ها ترکیده است. دو بخشــی که که حباب را 
جذب می کند، مسکن و سهام است. در سال 
۲008 در آمریکا قیمت سهام به نصف کاهش 
یافت و قیمت مسکن در شش ایالتی که قیمت 
به شدت حبابی شده بود به یک سوم کاهش 
یافت. در ایران بیش از ظرفیت بخش مسکن در 
این بخش سرمایه گذاری شد. طبقه متوسط 
شهری، قشــرهای برخوردار و شرکت های 
بزرگ بیش از ظرفیت پــول وارد این بخش 
کردند. ورود سرمایه به میزان بیش از قدرت 
جذب، باعث ایجاد حباب در بخش مسکن 
شد. قیمت مسکن در سال ۹0 و ۹1 بیش از 
قدرت خرید قشر ضعیف و متوسط بود و زمانی 
که چنین وضعیتی بر اقتصاد حاکم شــود، 

معاملات به شدت کاهش پیدا می کند.
 در ایران ۲۷ میلیون واحد مســکونی وجود 
دارد که انشــعاب برق خانگــی آن ها فعال 
است. در سال گذشته فقط ۷5۶ هزار واحد 
مسکونی به فروش رفته است که معادل ۲.۷ 
درصد از واحد های مســکونی فعال کشور 
می باشــد و البته در تهــران ۷0 درصد و در 
شهرستان ها 40 درصد از واحد های مسکونی 
معامله شده واحد های مشارکتی هستند که 
در واقع فروش حقیقی نیستند. یعنی آنچه 
به راستی فروش رفته، رقمی بسیار کمتر از 
۷5۶ هزار واحد است.  این کاهش سنگین 

معاملات مسکن، واکنشی به افزایش قیمت 
مســکن در ســال ۹0 و ۹1 بود که بیش از 
قدرت خرید مردم افزایش یافته بود. در بخش 
صنایع ساختمانی نیز  بیش از ظرفیت اقتصاد  
ایران، سرمایه گذاری شد؛ در صنعت سیمان 
بیش از  ۷0 میلیون تن ظرفیت نصب شده 
اســت، درحالی که مصرف داخلی تنها 40 
میلیون تن اســت و میزان مازاد، باید صادر 

شود.
 در بخش فولاد، در سال گذشته ۶ میلیون 
تن فولاد مازاد تولید و صادر شــد؛ در بخش 
کاشی نیز ظرفیت تولید دو برابر مصرف است 
و اختلاف باید صادر شود. در بخش صنعت 
سنگ نیز ظرفیت موجود بســیار بیش از 
مصرف داخلی اســت و مازاد ظرفیت باید 

صادر شود. اما صادرات  دو پیش شرط دارد:
 مزیــت قیمتــی و بازاریابــی مناســب 
کالایی قابل صادرکردن اســت که از منظر 
قیمتی با قیمت های جهانــی قابل رقابت 
باشــد. لذا صادرات فولاد، سیمان، کاشی و 
سنگ باید قابل رقابت با قیمت های جهانی 
باشد. بخشــی از رکود حاکم در این چهار 
بخش به سبب گران اداره شــدن واحد ها 

در ایران نســبت به جهان خارج اســت.اما 
مهم ترین علت گران اداره شدن، استفاده از 
تکنولوژی قدیمی است، هزینه خط کشی 
معابر تهــران 400 میلیارد تومان اســت. 
اما با تکنولوژی نانو، هزینه خط کشی به یک 
پانزدهم کاهش می یابــد و طول عمر خط 
کشی نیز 5 برابر شــیوه موجود خواهد بود.

 لذا خط کشــی با تکنــوژی قدیمی غیر 
اقتصادی است. اســتفاده از تکنولوژی روز، 
رمز داشتن مزیت قیمتی در صادرات است، 
اگر فراوری ســنگ در ایران بــا تکنولوژی 
قدیمی  انجام شــود صادرات، ماهیتی غیر 
اقتصادی پیــدا می کند.در حــوزه صنایع 
ساختمانی، مشکل این نیست که بیش از 
ظرفیت اقتصاد ایران سنگ های ساختمانی 
تولید می شود. بلکه سنگ مازاد باید صادر 
شــود مشــروط بر اینکه با تکنولوژی روز 
فراوری شده تا مزیت صادراتی داشته باشد. 
اما تنها داشتن مزیت قیمتی برای صادرات 
سنگ کافی نیست؛ علاوه بر مزیت قیمتی، 
نباید بیــش از ظرفیت، تاجــر وارد بخش 
صادرات سنگ شود.همه پسته ایران، باید 
حداکثر توسط پنج شــرکت صادر شود. در 

غیر این صــورت رقابت برای صــادرات، به 
سقوط قیمت پسته  می انجامد و این، روند 
صادرات پســته را غیر اقتصادی می کند. 
مهم تریــن عامل ضربه خــوردن صادرات 
فرش ایران، تعدد صادر کننــده بود. رقابت 
بیــن صادرکننــدگان، مهم تریــن عامل 
تضغیف صادرات فرش بود. در امر صادرات 
ســنگ نیز حداکثر باید این امر در اختیار 
پنج نفر باشد. امروز بیش از ظرفیت اقتصاد 
ایران صادرکننده ســنگ وجود دارد. بیش 
از ظرفیت اقتصاد ایران بانک تأســیس شد 
و رقابت بین بانک ها برای جذب سپرده به 
افزایش سنگین سود سپرده منجر گردید 
به گونه ای که سود سپرده از بازدهی اقتصاد

 عبور کرده است.
 تعدد بازرگان و فعال اقتصــادی در بخش 
صادرات  مهم ترین عامل تضعیف صادرات 
است . این نکته در همه امور صادق است؛ اگر 
بیش از نیاز اقتصاد تشکل های صنفی ایجاد 
شود تکثر تشکل صنفی برای یک رشته، به 
بی حاصل شدن تلاش جمعی می انجامد. 
تعدد تشــکل های صنفــی در اصفهان در 

برخی از امور عامل عدم موفقیت است.
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نوســان: صنعت سنگ کشــور شامل 
1۷00 معــدن و حــدود ۶000 واحــد 
فراوري اســت که اشــتغال حدود 350 
هزار نفر را  در اقصي نقاط کشــور تأمین 
مي کنــد. این رشــته صنعتــي از نظر 
اقتصادي و اجتماعــي داراي ظرفیت ها 
ي مهم و حساسي اســت و  ایجاد تحول 
در آن و کســب ارزش افزوده افزون تر،  
مستلزم کارشناسی دقیق و بسترسازي 
و  زیر ســاخت هاي  لازم و شبکه سازي 
بین المللي  به منظور توســعه بازارهاي 
هدف است.  مضاف برآن  سرمایه گذاري 
سخت افزاري و نرم افزاري وسیعي براي 
توانمندســازي معادن و صنایع داخلي 

مورد نیاز است که پیش نیاز اصلي تحقق 
این هدف مهم  اســت. این امر مستلزم 
یــک طــرح اســتراتژیک و دراز مدت 
براي آمایش صنعت ســنگ است؛ طبعاً 
اســتفاده از تجربیات موفق کشورهاي 
پیشرو و احتراز از اشتباهات و تجربیات 
ناموفق  نیــز تضمین کننــده موفقیت 
طرح خواهد بود. بدون شــک  اقدامات 
غیرکارشناســی و احساســی لطمــات  
ســنگیني را به اقتصاد کشــور خصوصاً 
اقتصاد بخش معــدن وارد خواهد کرد.

کارشناســان خبــره صنعــت ســنگ 
معتقدند که با توجه بــه جمیع جهات، 
علــي الخصوص تنــوع و حجــم بالاي 

ذخایر معدني کشــور که بسیاري از آن 
ها منحصر به فرد مي باشــد، در صورت 
اجراي یک برنامه آمایشــي استراتژیک 
در این صنعت با نگاه  و تکیــه بر برنامه 
توسعه صادرات، کسب ســهم بازار بین 
المللي به میزان بیش از دو میلیارد دلار 
در سال در یک بازه زماني بین شش تا ده 
سال دور از دسترس نیست.اما ملزومات 
این برنامه توســعه اي که منجر به ایجاد 
اشتغال پایدار براي بیش از ششصد هزار 
نفر و نیز ایجاد یک درآمد ارزي پایدار و 
درون زا  با ارزش افزوده بالا براي کشــور 
خواهد شد نیز باید مد نظر برنامه ریزان 
قرار گیرد.ادامه سیاست هاي اقتصادي 

براي کنترل تورم در کنــار اصلاح نظام 
بانکي براي کاهش هزینه هاي ســرمایه 
گذاري و تثبیت آن به صورت سیستمي، 
اصلاح قوانین مرتبط با این بخش شامل 
تأمیــن اجتماعــي، قانــون کار، قانون 
معــادن، تنقیح و حــذف قوانین و آئین 
نامه هاي دســت و پاگیر و مخل تولید و 
اصلاح قوانین متداخل، تســهیل فرایند 
کســب و کار و توجه به تســهیل فرایند 
صــادرات و واردات کالا و بهبود فضاي 
کســب و کار در داخل و خارج از کشور 
از طریق ایجاد و توسعه روابط اقتصادي 
پایــدار با کشــورها از ملزومــات اصلي 
موفقیت هر برنامه برای توسعه صادرات 
خواهد بود.طبعــاً کار آفرینان در داخل 
کشــور نیز باید خود را با این نگاه جدید 
هماهنگ کنند و بتوانند با انجام سرمایه 
گذاري هاي سخت افزاري و نرم افزاري، 
آموزش و  توســعه منابع انساني، ایجاد و 
توسعه شــبکه هاي صادراتي، خود را با 
این تحولات هماهنگ سازند.باید بدانیم 
که دیگر از این پس نباید منتظر توسعه 
و رونق بازار داخل باشــیم، بلکه تنها راه 
توســعه پایدار، از طریق توسعه صادرات 
ممکن خواهد بــود. در این ارتباط دولت 
باید با اتخاذ سیاســت هــاي حمایتي با 
توانمند سازي بخش خصوصي، حمایت 
از برنامه هاي آمایشــي صنعت ســنگ 
از طریق ایجاد نمایشــگاه ها و شــبکه 
هاي صادراتي و حمایــت همه جانبه از

 شــرکت هاي صادراتي به اجراي موفق 
این برنامه کمک کند.

بیش از ظرفیت اقتصاد ایران صادرکننده سنگ وجود دارد
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 نوســان:یک عضو هیئت مدیره شرکت های 
کافه بــازار، دیجــی کالا و دیوار گفــت: برای 
باورهایتان پاک باخته باشــید و خطر ریسک را 
بپذیرید، تا مورد حمایت ســهام داران و اعضای 

تیم خود قرار گیرد. 
امیر وهوشــی، افزود: ترکیب صبر و کارآفرینی 
اســت که می تواند شکســت را قابل تحمل کند. وی در ادامه افزود: 
تا خود شــما برای باورهایتان پاک باخته نباشــید و خطر ریسک را 
نپذیرید، نباید انتظار داشــته باشــید که ســهام داران و اعضای تیم 

شما حاضر شوند پا به پای شما بجنگند و حامی شما باشند.
نمونــه، داســتان شــکل گیري موفقیت هــاي  ایــن کارآفریــن 
خــود را مربوط بــه ایــده مهنــدس رهنما دانســت و گفــت: در 
ســال ۷8، ایــده راه انــدازی یــک پایــگاه اطلاعات محور بــه نام

 رهنمــا دات کام، در ذهــن مهنــدس رهنما شــکل گرفــت که به 
وســیله آن افــراد مي توانســتند برای رســیدن به محتــوای مورد 
نظرشــان راهنمایــی شــوند. وی افــزود: رهنمــا در همان ســال 
کار را بــا افــرادی که می شناســد به طــور جدی شــروع می کند. 
بــا مشــاهده پیشــرفت در کار، تصمیم گرفته مي شــود کــه ادامه 
فعالیت بــه ســمت تجــارت الکترونیک بــرود و با فــروش کتاب، 
موســیقی، گل و کالاهاي دیگر، کســب درآمد شــود. در نیمه دوم 
ســال 85 ایده پیامــک فرســتادن از روی وب امتحان می شــود و
 ارســال پیامــک بــه خــارج از کشــور، فــال حافــظ و اخبــار

 به سرویس  ها اضافه می شود.
به گفته وهوشــي، این شرکت از زمان شــروع فعالیت ها تا به حال با 
موفقیت ها و شکســت هایی در زمینه هاي مرتبط روبرو بوده است و 
امروز نیز مدیریت شــرکت رهنما تجارت الکترونیک و سرویس های 

گوشی های همراه را به عهده دارد.

نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اســلامی گفت: نقد منصفانه دولت یکی از 
وظایف اصلی نمایندگان مجلس شورای اسلامی محســوب می شود. زهرا سعیدی 
گفت: همه دولت ها وظیفه اجرای دقیق قانون را بر عهــده دارند و باید اجرای قانون 
را در اولویت کارهای خود قرار دهند. سعیدی با بیان اینکه سلیقه ای عمل کردن به 
قانون در همه دولت ها رایج بوده، گفت : هر دولتی که ســر کار می آید باید عمل به 

قانون را در سرلوحه کارهای خود قرار دهد. 

نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: مالک کارخانه قند کامیاب اصرار زیادی به 
راه اندازی کارخانه و جبران بدهی ها داشت اما با تأکید بانک، این کارخانه تعطیل و به 
تصرف بانک درآمد.  مصطفی رناسی  افزود: مالک کارخانه اصرار زیادی به راه اندازی 
کارخانه و جبران بدهی ها داشــت اما با تأکید بانک، این کارخانه تعطیل و به تصرف 
بانک درآمد. شایان ذکر اســت، قند کامیاب از هفت ماه گذشــته به دلیل فشار این 

بانکی تعطیل و 300 کارگر این شرکت به  طور کامل بیکار شده اند. 

 نوســان: نماینده اصفهان در مجلس 
شــورای اســلامی، با تأکید بــر اینکه 
هم اکنــون در بخش صنعــت، معدن، 
گردشــگری  خدمــات  و  کشــاورزی 
بخش خصوصــی واقعی وجــود دارد، 
گفت: بایــد روند واگــذاری بنگاه های 
دولتی بــه بخــش خصوصــی اصلاح 
شــود. حمیدرضا فولادگر، خاطرنشان 
کــرد: دولــت تمایــل دارد زودتــر به 
درآمــد حاصــل از واگذاری بنــگاه ها  

 دســت پیدا کند و از آن برای پرداخت 
دیــون خود، اســتفاده کنــد؛ از این رو 
بســیاری از بنگاه های بزرگ را  به جای 
بنگاه های کوچک که کارایی بیشــتری 
در بهبود فضای کسب و کار و توانمندی 
بخش خصوصی دارند؛ در قالب ردّ دیون 

واگذار کرد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
خاطرنشــان کرد: تجربــه روس ها در 
واگذاری بنگاه های دولتی این است که 

آن ها  کار را با واگذاری بنگاه های بزرگ 
شروع کردند و چندســال ناموفق بودند 
و کم کــم روش خود را اصــلاح کردند. 

وی تصریح کرد: چینــی ها ابتدا با 
مدیریت بخــش خصوصی، بنگاه 
های کوچک خود را تبدیل به بنگاه 

های بزرگ کــرده و بخش خصوصی 
را توانمند کردند و ســپس در اقتصاد

 بــه آن ســهم دادنــد و ابتــدا کار 
را از واگذاری شروع نکردند. 

اتاق شیشه ای یا پستوی تاریک

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

مدیریت شهری 

خطر ریسک را بپذیرید

روند واگذاری به بخش خصوصی اصلاح شود

تلاش های قند کامیاب، به نتیجه نرسیدنقد منصفانه از وظایف نمایندگان مجلس
دیدگاه

رعایت ضوابط شهرســازی و عدم وجود روابط 
غیر حرفه ای بــه ویژه در معابــر اصلی ما باید 

بسیار سختگیرانه اجرا گردند.

کورش خسروی، دبیر جشنواره 
ملی شیخ بهایی:

بزرگترین کمک دولت تک 
رقمی شدن نرخ تورم بود

 نوســان: دبیــر جشــنواره ملی 
فــن آفرینی شــیخ بهایــی گفت: 
تــک رقمی شــدن نرخ تــورم در 
دولت یازدهــم منجر بــه افزایش 
حضور ســرمایه گذاران و حامیان 
در  کار  و  کســب  و  کارآفرینــی 

جشنواره ملی شیخ بهایی شد.
دکتــر کــورش خســروی، گفت: 
بزرگتریــن کمکــی کــه  دولــت 
یازدهم به رونق و توسعه جشنواره 
شیخ بهایی کرد، کاهش نرخ تورم 
و تک رقمــی کــردن آن بود. وی 
افزود: زمانی که نرخ تورم بالا باشد 
بیشــتر ســرمایه گذاران، سرمایه 
خود را در فعالیــت هایی وارد می 
کنند کــه با تــورم، افزایش قیمت 
پیدا می کنــد اما زمانــی که نرخ 
تورم پائین بیاید، ســرمایه گذاران  
پول خود را جایی ســرمایه گذاری 

می کنند که به صورت مولد باشد.
خســروی تأکید کرد: تــک رقمی 
شــدن نرخ تــورم، فرصــت های 
کاذب سرمایه گذاری را از بین برد 
و به ســمت ســرمایه گذاری های 
واقعی ســوق داد به طوری که در 
۲ ســال اخیر با افزایش اســتقبال 
مواجه شــدیم.  گذاران  ســرمایه 
وی تصریح کرد: بنــا بر اعلام بانک 
مرکزی ایران، نرخ تورم در ســال 
13۹5 بــه ۹ درصد رســید. نرخ 
تورم در ســال ۹۲ و پیش از روی 
کار آمدن دولت یازدهم به ۳۴٫۷ 

درصد رسیده بود.
دبیر جشــنواره ملی فــن آفرینی 
شــیخ بهایی، همچنین با اشاره به 
اینکه امســال ۹0 فرصت سرمایه 
گذاری از میــان 800 طرح و پس 
از ۶ ماه داوری در این جشــنواره 
ارائه شــد، افزود: هر یــک از این 
فرصت هــا دارای ارزش اقتصادی 
منحصــر به فــردی اســت و می 
تواند بر روی تک تــک مردم تأثیر 
بگذارد. خســروی تصریح کرد: در 
جشنواره ســیزدهم شــیخ بهایی 
برای برقراری عدالت و دسترســی 
همــه ایرانی هــا به فرصــت های 
ســرمایه گذاری، امکان دسترسی 
آنلاین از طریــق اینترنت به برنامه 
ها و فرصت های ســرمایه گذاری 
جشنواره فراهم گردید. وی اظهار 
کــرد: امســال ۲50 خیّــر حامی 
کارآفرینــی، 1۲0 ســرمایه گذار  
نمایندگان 50 دانشــگاه ســرمایه 
گــذار و کارآفریــن، 150 تــن از 
فعالان بــازار ســرمایه و 30 تن از 
تاجران در جشنواره شــیخ بهایی 

حضور داشتند.
است، ســیزدهمین  شــایان ذکر 
جشــنواره ملی فن آفرینی شــیخ 
بهایی به عنــوان بزرگترین رویداد 
کارآفرینی کشــور با هدف ترویج 
و توســعه فن آفرینــی، خلاقیت و 
نــوآوری، معرفی فــن آفرینان به 
عنــوان موتــور حرکت و توســعه 
اقتصاد دانش بنیان و ایجاد فضای 
تعامل در میان فعالان عرصه های 
مختلف فن آفرینی به مدت دو روز 
در مجموعه سیتی ســنتر اصفهان 

برگزار گردید.
جشــنواره ملــی شــیخ بهایی از 
سوی شــهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهــان و بــا حمایــت معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری 
و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

برگزار می شود.

گزارش

Isfahan

خبر

امیر وهوشي:

        

نوســان:  بســیاری معتقدند که 
مانند معماری مدرن در شــهرهایی 
 اصفهان نتوانسته اســت توانمندی و 
جایگاه درست خود را نشــان دهد. از 
دیدگاه شما چه عواملی باعث این عدم 

موفقیت بوده است؟ 
ما زمانی متوجه یک معماری خوب می شویم 
که مردم بــا آن معمــاری عکس هایی برای 
صفحات اجتماعی خود بگیرند . در اصفهان 
مردم و گردشگران با پل ها و معماری گذشته 
این شهر عکس های بسیاری ثبت می کنند  
این درحالی است که در معماری جدید شهر، 
بناها و ساختمان هایی که احساس ارزشمندی 
خاصی داشته باشند کمتر به چشم می خورد. 
برای مثال در تهران پل طبیعت همانند میدان 
آزادی و در کنار سایر بناهای ارزشمند شهر به 
یکی از جاذبه های شهری بدل شده و به عنوان 
یکی از نقاط شهری تاثیرگذار تهران شناخته 
می شود. اصفهان نیز پتانسیل های متعددی 
در معماری و شهرسازی معاصردارد ؛ اما از این 
ظرفیت ها به خوبی بهره گرفته نشده است . 
البته طی این سال ها یک سری فضاهای معاصر 
خوب مانند تالار فرشــچیان نیز در اصفهان 
احداث گردیده که معمار آن سعی کرده آن را 
همگون با بافت فرهنگی و اجتماعی اصفهان 

بنا کند اما زمانی که فضاهایی این چنین با بهره 
برداری های نادرست اقتصادی روبرو  می شوند 
شــاهد از رونق افتادن این مراکز خواهیم بود. 
نورپردازی نامناسب در کنار باز شدن مغازه های 
متفرقه )مانند فروشگاه مانتوفروشی و ...( این بنا 
را از فرم فرهنگی آن خارج کرده اســت و این 

درحالی است که ما در شهر اصفهان با کمبود 
بناهای فرهنگی روبرو هستیم . به جای اینکه 
تالار فرشچیان مکانی برای گالری های هنری 
و مرکزی برای تئاتر زنده و پویای اصفهان باشد 
به مرکزی برای خرید و داد و ستدهای روزمره 
تبدیل شده است . ایده معمار تالار فرشچیان 
این بوده که مــردم در حالی که کنار رودخانه 
زاینده رود قدم می زنند ، ناخواسته به سمت 
این بنا برای دیدن تئاتر و  برنامه های فرهنگی 
جذب شوند اما متأسفانه این اتفاق نمی افتد. 
زمانی که دور بنای فرهنگی تالار فرشــچیان 
حصار و نرده کشی انجام می شود، نشان می 
دهد که شاید طراح نتوانسته ایده خود را برای 

مدیران شهری به خوبی بیان و تفسیر کند.
از دیگر نمونه های معماری شاخص در کلان 
شــهرهای بزرگ دنیا فرودگاه ها هســتند. 
فرودگاه در تمام شهرهای پرگردشگر دنیا به 
عنوان اولین ورودی شــهر، بخشی از هویت و 
فرهنگ آن محسوب می شوند  اما متأسفانه 
در اصفهان به فضای معماری فرودگاهی هیچ 
توجهی نشده اســت، این امر به ویژه در سالن 
پروازهای خارجی ایــن مجموعه کاملاً قابل 

مشاهده است. 
از سوی دیگر احساس می شود که بیشترین 
تمرکز امروز شــهرداری ها ، بر روی کوچه و 
پس کوچه های مناطق بالای شــهر و تأکید 
بر اســتفاده از نمای آجری برای نشان دادن

 هویت معماری شــهری اصفهان اســت. از 
دیدگاه من ، سیاست به کارگیری نمای آجر 
آسان ترین راه حلی بوده که مدیریت شهری 
اصفهان برای اتصال معماری معاصر با گذشته 
انتخاب کرده اســت. ما تنها به پوسته بسنده 
کرده ایم و از هویت و غنای درونی بازمانده ایم .

 بنده معتقدم که تکرار گذشته اتفاق خوبی را 
برای شهرسازی اصفهان رقم نخواهد زد .

نوســان: به نظر می رسد معماری 

مدرن در اصفهان حتی در نقاط جدید 
و تازه ساز شهر نیز نتوانسته نمودی از 
هویت فرهنگی اصفهان را تصویر کند. 
برای نشان دادن هویت شهر فرهنگی 
و تاریخی اصفهان چــه فرمولی باید 
در شهرسازی این شــهر لحاظ شود؟

متأسفانه ما هویت را گم کرده ایم و دنبال تکرار 
کالبد هستیم. مسئولین بخش های مختلف 
از روی یک نوشــته برای معمــاری تصمیم 
می گیرند در حالی که معماری همانند دستور 

غذا ، فرمول ندارد  . 
در پوســته بیرونی شــهری اصفهــان ، یک 
معماری بی هویت با طول عمر کم طراحی و 
پیاده شده اســت در حالی که معماری خوب 
آن معماری اســت که بعد از 10 یا ۲0 ســال 
هنوز جذابیت داشته باشد؛ البته شهرسازی 
نیز هنــوز نتوانســته الگویی برای داشــتن 
معماری معاصر و متفاوت با گذشته ارائه دهد.

برای حفظ هویت بایســتی اتفاقات متفاوتی 
بیفتد ، امروز فشــار تنها بر روی انتخاب نوع 
و درصد مواد نما اســت در حالی که در یکی از 
بدنه های اصلی و مهم شهر)همچون چهارباغ 
بــالا( کلکســیونی از معماری های مختلف 
و نامتناسب ســاخته می شــود و این عدم 
تجانس اســت که به بافت لطمه می زند. من 
معتقدم که باید بر روی مسیرهای اصلی شهر 
حساســیت ویژه ا ی به وجود بیاید. زمانی که 
قوانین شفاف وجود داشته باشد و موضوعی 
به نام جریمه دادن نتواند استثنایی ایجاد کند

 می توان انتظار اتفاقات بهتر را در شهر داشت . 
نوسان:یعنی ما یک الگوی متناسب با 

معماری اصفهان نداریم؟
دقیقاً همین گونه اســت ، متأسفانه معماری 
معاصر ما بیشــتر از معماران ، توســط نظام 
سرمایه داری حاکم بر شهر شکل گرفته است و 
معمار بیشتر وسیله ای برای تحقق بخشیدن 
به خواســته های تجاری کارفرما شده است. 
نوســان: تصور نمی کنید این ضعف 
جامعه معمــاری بوده که نتوانســته
 خود را به بدنه مدیریت شهری اصفهان 

تحمیل کند؟
به نظر من ابتدا باید در سیســتم آموزشی بر 
روی ایــن کار تمرکز کنیم و از ســوی دیگر 
شهرداری و شهرســازی اجازه کپی و تکرار 
ســاختمان ها را ندهد . البته معماران نیز در 
این کار اثرگذارنــد ، معماران قدیم طی مدت 
طولانی تعداد اندکی کار آماده می کردند در 
حالی که معماران امروز طی یک سال تعداد 
زیــادی کار ارائه می دهند که یقینــاً زمان و 
دقت کمی بــرای آن صرف گردیده اســت .
نوسان: اقدامات شهرداری اصفهان 
را چگونــه ارزیابی می کنیــد ؛ آیا در 
توسعه شهر به نقاط پیرامونی و ایجاد 
شــهرک های اطراف موفق بوده ایم ؟

به نظر من شهرداری اصفهان در ایجاد معماری 
یکنواخت نســبت به ســایر کلان شهرهای 
ایران موفق تر بــوده و تلاش های زیادی برای 
تحقق این موضوع شــده است، اما یقیناً برای 
رسیدن به ســطح مطلوب، کارهای بسیاری 
هســت که می توان با حمایت های بیشــتر 
و همدلی انجام داد ، شــهرک هایی همانند 
بهارستان که در اطراف اصفهان ساخته شده 
اند اگر مطابق با استانداردهای روز دنیا بودند 
شاید امروز شاهد گســترش ، توسعه بیشتر 
و صحیح تری از آن ها بودیم و با توســعه آن 
ها دیگر نیازی به تخریب ، نوســازی و عریض 
کردن فضای بافت های تاریخی شــهر نبود .

امروز دوره ای است که فضای شهری" قدرت 
، هویت ، تفکر و خلاقیت"  را القا می کند، در 
همین راستا شــاهد این هســتیم که مردم 
اصفهان بــرای گذراندن اوقــات فراغت خود 
فضاهای جدید و مدرن مانند سیتی سنتر را به 
بافت قدیم ترجیح می دهند و این نشان دهنده 

نیاز به رسیدگی بیشتر به بافت شهر است .
نکته مهم دیگر که بایســتی مد نظــر قرار 
گیرد این اســت که در اغلب شهرهای مهم 
دنیا  وقتی به مقوله ســاخت در بافت وارد می 
شــویم ، طراحی و احیا را از طریق مسابقه به 
طراحان و معماران خبره واگــذار می کنند 
و روابط شــخصی و  غیــر حرفــه ای در این 
میان جایگاهــی نــدارد. رعایــت ضوابط 
شهرســازی و عــدم وجــود روابــط غیر 
حرفــه ای بــه ویــژه در معابــر اصلــی ما 
بایــد بســیار ســختگیرانه اجــرا گردند .
نوســان: چرا ایده در اجرا به نتیجه 

مطلوب نمی رسد؟
ایرانیــان افــراد خلاقــی هســتند؛ اما در 
ســال های اخیر اعتماد به نفــس آن ها کم 
شده اســت. اســتفاده از افراد متخصص و 
جوان در حوزه شهرســازی بسیار مهم است

 تا بــه طرح هــای جدید علاقمند باشــند 
و از اجرای درســت آن هــا حمایت کنند.

 البته توجه داشته باشــید که ما از فضاهای 
موجود شــهر نیز به خوبی بهره برداری نمی 
کنیم. یک ســری فضای آماده و رها شده در 
شــهر وجود دارد که نیاز به رسیدگی دارند 
این درحالی اســت که همچنــان به دنبال 
ساخت بناهای جدیدی هســتیم که بعضاً 
هیچ جذابیت و تناســبی با فضای شــهری 
ما ندارد؛ مثلاً مقابل هتل عباســی محوطه 
فروش کتاب ، فضایی  است که به فراموشی
 ســپرده شــده اســت و نیــاز اســت

 که احیا گــردد و پــر از رفت و آمد شــود، 
بنــده اعتقــاد دارم کــه بایــد در معماری 
معاصــر اتفاقــات ارزشــمندی هماننــد 
گذشــته رخ دهد و به قول زنده یاد "هادی 
میرمیران"، کالبد گذشــته را تکرار نکنیم 
 از گذشــته هویتش را نگه داریم و متناسب 
با نیازهــای معاصر به خلق فضــا بپردازیم.

المان های معماری شهری در گفت و گو با ایمان امین لاری؛

هویت؛  تفکر؛ خلاقیت

زمانی که دور بنای فرهنگی تالار فرشچیان حصار 
و نرده کشی انجام می شــود، نشان می دهد که 
شاید طراح نتوانســته ایده خود را برای مدیران 

شهری به خوبی بیان و تفسیر کند.

ایمـان امیـن لاری معتقد اسـت یکـی از چالش هـای معماری امروز ، کشـمکش بیـن قوانین  گروه بازرگانی
و خواسـته کارفرمایانـی اسـت که تحت تأثیـر آنچه می بیننـد ، سـلیقه و انتظاراتی متفاوت گفت وگو

از معمـار خـود دارند و این مسـئله سـبب گردیـده تا معمـاری معاصر اصفهـان از هویت خـود فاصله گرفته 
و توسـط سـرمایه داران بـه کلکسـیونی از معمـاری نامتناسـب تبدیـل شـود . سـوم اردیبهشـت مـاه، 
بزرگداشـت شـیخ بهایـی و روز معمار، بهانه ای بـرای گفتگو با یکی از فینالیسـت های جایزه معماری آسـیا 
و دارنـده جوایـز مختلـف در بخـش معمـاری داخلـی ایـران بـود، تـا جویـای نظـر وی در رابطه بـا فضای 

معماری و چالش های جاری آن در شهر اصفهان باشیم.

مدیریــت شــهری در ایــران از چالــش هــای 
متعددی رنــج می بــرد. چالش هایی کــه موجب 
شده شــهرها و شــهروندان با کلاف پیچیده ای از 
مشــکلات روبرو شــوند. باز کردن هر یــک از گره 
هــای ایــن کلاف پیچیــده نیازمنــد درک عمیق 
مدیران شــهری از مســائل اجتماعی، اســتفاده از 
رویکرد تخصصی و تعهد به منافع مردم اســت. ســخن گفتــن درباره همه 
ی مشــکلات از حوصله این نوشــته خارج اســت. اما در این فرصت سعی 
می کنم به یکی از مهم ترین این مســائل اشــاره ای کوتاه داشــته باشــم. 
پدیده فســاد در حوزه مدیریت شــهری در ایران یکــی از پدیده های قابل 
تأمل و نگران کننده اســت. خبرهای رســانه ها از پرونده های مالی اعضای 
شوراها و شــهرداری ها در برخی شــهرهای کشور نشــان می دهد که باید 
مســئله فســاد را جدی گرفت؛ چنان که در اصفهان نیز در گذشته با چنین 
خبرهایی روبــرو بوده ایم. امــا برملا شــدن پرونده های فســاد بیش از هر

 چیز نشان دهنده چیست؟ 
دســتگیری و محاکمه متهمان، حلقه آخر مبارزه با فســاد است. رها کردن 
علت ها و تمرکــز بر آخرین حلقه نمی تواند شــهرهای ما را از چنبره فســاد 
نجات دهد. زیرا به قول معروف پیشــگیری بهتر از درمان است. تجربه برخی 
کشــورهای توســعه یافته نشــان می دهد که یکی از مهم ترین روش های 
کنترل فساد، شــفافیت اســت. جریان آزاد گردش اطلاعات، انضباط مالی و 
اداری و محترم شمردن حق شهروندان برای دسترسی به جزئیات اطلاعات 
یکی از مؤثرترین راه های پیشــگیری از وقوع جرم است؛ زیرا با تاباندن نور بر 
اتاق های تاریک، فرآیندهای بیمار رفته رفته جای خودشان را به فرآیندهای 
استاندارد می دهند. برای فهم بهتر اهمیت شفافیت دست کم می توان به یک 
نمونه اشاره کرد. شهرداری ها در سراســر کشور یکی از نهادهایی هستند که 
بیشــترین حجم کارهای عمرانی را در مقام کارفرما انجــام می دهند. خطر 
لغزش در سازمانی مانند شــهرداری با این حجم از طرح عمرانی و فرهنگی 
طبیعتاً زیاد است. در این شرایط شفافیت در انعقاد قراردادها می تواند یکی از 
راحت ترین و کم هزینه ترین راه های پیشگیری از فساد باشد. مدیریت شهری 
اصفهان در طول سال های گذشته می توانست به اســتناد قوانین بالادستی 
مصوبه ای را بگذارد که بر اساس آن نام تمامی برندگان مناقصه ها و مزایده ها 
در یک سامانه به اطلاع مردم اصفهان برسد. یکی از برنامه های اصلی مدیریت 
شهری باید بر مبارزه با فساد استوار شود. این برنامه باید شفاف، عملیاتی، ناظر 
به قوانین، سنجش پذیر و قابل مطالبه توسط مردم باشد. در چنین شرایطی 

است که شعار تکراری اتاق شیشه ای محقق می شود.
در فصل دوم قانون ارتقاء ســلامت و مبارزه با فســاد نیز اشاره شده است که 
»کلیه قوانین و مقررات اعم از تصویب نامه ها، دســتورالعمل ها، بخشنامه ها، 
رویه ها، تصمیمــات مرتبط با حقوق شــهروندی نظیــر فرآیندهای کاری 
و زمانبندی انجام کارها، اســتانداردها، معیار و شــاخص هــای مورد عمل، 
مأموریت ها، شرح وظایف دســتگاه ها و واحدهای مربوط، همچنین مراحل 
مختلف اخــذ مجوزها، موافقت های اصولی، مفاصا حســاب ها، تســهیلات 
اعطائی، نقشه های تفصیلی شــهرها و جداول میزان تراکم و سطح اشغال در 
پروانه های ساختمانی و محاسبات مربوط به مالیات ها، عوارض و حقوق دولت، 
مراحل مربوط به واردات و صادرات کالا« بایستی به اطلاع مردم رسانده شود. 
همچنین بر اســاس همین قانون باید متن قراردادهــای مربوط به معاملات 
متوسط و بالاتر، موضوع قانون برگزاری مناقصات که به روش مناقصه، مزایده، 
ترک تشــریفات و غیره منعقد می گردد و همچنین اســناد و ضمایم آن ها و 
هرگونه الحاق، اصلاح، فســخ، ابطال و خاتمه قرارداد پیــش از موعد و تغییر 
آن و نیز کلیه پرداخت ها، به پایگاه اطلاعات قراردادها وارد گردد. وقتی قانون 
این قدر صراحت دارد و دست مدیریت شــهری را برای نزدیک شدن هر چه 
بیشتر به مردم باز گذاشته این ســؤال پیش می آید که به راستی چرا تاکنون 
چنین نشده است؟ و منافع چه کسانی اجازه نمی دهد که شفافیت به معنای 
واقعی محقق شود؟پیشگیری از بروز فساد از سویی نیازمند یک شورای آگاه و 
توانمند است و از سوی دیگر جامعه و تشکل های مدنی، هم باید که حساسیت 
لازم را در این حوزه از خودشــان نشــان دهند. تقویت مطبوعات مســتقل 
به عنوان رکن چهارم دموکراسی یکی دیگر از راه هایی است که می تواند ایده 
مدیریت شفاف را محقق کند. باید باور کنیم که شــهرهای ما امروز بیش از 
هر چیز به شــفافیت نیاز دارند. ما باید باور کنیم که توسعه منهای شفافیت 
و کنترل فساد، کاری عبث است و شــهرهای ما را بیشتر به سمت آشفتگی 

اجتماعی رهنمون می سازد.
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 نوســان:  حمید چیت چیان در جریان بازدید از پروژه های منطقه 
جنوب غرب اصفهان و بهره برداری از تصفیه خانه و شــبکه فاضلاب 
شهرهای ورنامخواست و ســده لنجان و کلنگ زنی پروژه های مشابه 
در شــهرهای زیباشــهر و دیزیچه که با مشارکت و ســرمایه گذاری 
شرکت فولاد مبارکه به اجرا درآمد، اظهار کرد: مسئله آب برای کشور 
ما که متوســط بارش در آن فقط یک سوم متوســط بارش دنیاست، 
بســیار مهم و حائز اهمیــت بوده و این نشــان دهنده آن اســت که 
کشــور ما از حیث منابع آب در مضیقه و محدودیت اســت؛ بنابراین 
مسئولیت شرعی، ملی، قانونی و انســانی همه ماست که وظیفه خود 
در رابطه با این موضوع بســنجیم و بدانیم که چگونه مصرف، تولید و 
توزیع می کنیم؛ چراکه اگــر خدای نکرده این موضــوع مورد غفلت 
قرار گیرد، تبعات بســیار نگــران کننده ای برای مردم و نســل های

 آینده ما به همراه خواهد داشت.
وزیــر نیــرو، افــزود: مــردم اصفهــان بــا گوشــت و پوســت 
در  بحرانــی  وضعیتــی  کــه  انــد  کــرده  احســاس  خــود 
اســت برقــرار  کشــور  و  اســتان  ایــن  در  آب  موضــوع 

 و خشــک شــدن رودخانه هــا، تــالاب هــا و پائین رفتن ســطح 
آب هــای زیرزمینــی همــه از جملــه مشــکلات موجود اســت.

نیســت،  کمیــت  مشــکل  فقــط  مــا  مشــکل  افــزود:  وی   
بلکــه شــاید حتــی مهــم تــر از مســئله کمیــت آب، موضــوع 
کیفیــت آن باشــد. یعنــی ممکــن اســت در بعضــی از مناطــق 
کشــور مــا آب داشــته باشــیم، امــا بــه دلیــل پائیــن آمــدن

 کیفیت آن نتوانیم از آن اســتفاده کنیم. اگر به مســئله کیفیت آب 
توجه نشــود، واقعاً مشــکلات و گرفتاری های متعدد و گسترده ای 

دامن گیر کشور خواهد شد.
در  عاملــی  را  آب  در  آلودگــی  شــیوع  نیــرو  وزیــر 
عنــوان  انســان  ســلامت  بــرای  بحــران  ایجــاد  راســتای 
کــرد و گفــت: آب آلــوده درصورتــی کــه مــورد اســتفاده
 دام  و گیاهان قرار گیرد باعث تهدید ســلامت انســان ها خواهد شد

 و زنجیره ای از مشکلات را به وجود می آورد.
 وی تصریح کرد: من می توانم به جرأت بیان کنم که بزرگترین طرح 
های زیســت محیطی کشــور همین پروژه های فاضلابی اســت که 
توسط وزارت نیرو در اقصی نقاط کشور در حال اجرا است، به گونه ای 
کــه اگــر تمــام تصفیــه خانــه هایــی کــه از ســال 135۷ تــا 
ســال ۹۲، در کشــور ســاخته شــده انــد را جمــع بزنیــد و 
تقســیم کنیــد بــه ایــن 35 ســال، مــی بینیــم کــه بــه طور 
متوســط در هرســال 5 تصفیــه خانــه جدیــد ســاخته شــده

 و وارد مدار شــده اســت. این در حالی است که از ســال ۹۲ به بعد 
این رقم به 11 تصفیه خانه در ســال افزایش یافته اســت و ظرفیت

 تصفیه خانه ها هم بیش از دو برابر شده است .
چیت چیان اضافه کرد: طرح های توســعه ای در این زمینه شــتاب 
خوبی پیداکــرده، به طــوری که عــلاوه بــر فعالیت هــای داخلی 
وزارتخانه، وزارت نیرو اســتفاده از ظرفیت های سایر سازمان ها را نیز 
هــم  یــک  در  بتــوان  کــه  کــرده  مدیریــت  ای  گونــه  بــه 
ایــن  در  هــا  ســازمان  کلیــه  هــای  ظرفیــت  از  افزایــی 
بینیــد مســیر بهــره منــد شــد و در همیــن فراینــد مــی 

 که این حرکت ارزشــمند توســط شــرکت فولاد مبارکه انجام شده 
که قابل تقدیر است.

وی در ادامــه خدمات فــولاد مبارکــه در زمینه محیط زیســت را 
تحســین کرد و گفت: به دلیل محدودیت هایی که در استان اصفهان 
در مورد منابــع آب وجــود دارد، آب موجود در فــولاد مبارکه مورد 
تصفیه قرار می گیرد و دوباره به چرخه مصــرف بازمی گردد که این 
امر می تواند جایگزین بســیار خوبی برای اســتفاده از آب خام باشد.

وزیر نیرو خاطرنشان کرد: در اینجا جا دارد از شرکت فولاد مبارکه که 
این سرمایه گذاری ارزشمند را انجام داده و با راه اندازی این پروژه هم 
آب برای فعالیت های صنعتی خود تأمین کرده و هم مشــکل جدی 

مردم این شهرستان را مرتفع نموده، تقدیر و تشکر نمود.
مبارکــه  فــولاد  زحمــات  حاصــل  شــهری  پســاب  طــرح 
در ادامه این مراســم زهرا ســعیدی نماینده مردم شهرستان مبارکه 
در مجلس شــورای اســلامی با تأکید بر اهمیت پروژه احداث شبکه 
جمــع آوری و تصفیه پســاب های شــهری و نقش آن در ســلامت 
جامعه و محیط زیســت، از اقدامات شــرکت فــولاد مبارکه در این

 زمینه قدردانی کرد و گفت: از همان آغاز که وظیفه حمایت از حقوق 
مردم شــریف مبارکه بر عهده اینجانب در مجلس شــورای اسلامی 
گذاشته شــد، یکی از دغدغه های ما اجرا و تکمیل پروژه های جمع 

آوری پساب های شهری شهرستان مبارکه بود.
وی افــزود: بــه همیــن منظــور طــی اولیــن جلســه ای کــه با

 دکتر ســبحانی مدیرعامل شرکت فولادمبارکه داشــتیم، با جدیت 
هرچه تمام تر و با همکاری بســیار ارزشــمند مدیریت فولادمبارکه 
این مهــم را در دســتور کار قراردادیم و بــه عنوان اولیــن مطالبه 
در حیطه کاری خود همین جمع آوری و تصفیه پســاب های شهری 
شــهرهای مجاور زاینده رود را با مدیرعامل فولادمبارکه مورد بحث و 
گفتگو قرار دادیم.ســعیدی گفت: انصافاً مدیریت فولاد مبارکه برای 
اجرای طرح های جمع آوری پســاب زحمات بســیار زیادی کشید. 
وی اظهار امیدواری کرد: پروژه جمع آوری و تصفیه پساب شهرهای 
طالخونچه نیز با همکاری وزارت نیرو و مسئولان منطقه همانند سایر

 پروژه ها اجرایی گردد.

نعیم امامی، گفت: طرح انتقال آب چغاخور به سفیددشت توجیه پذیر و موجب رشد 
اقتصادی در استان خواهد شد. وی گفت: اشتغال زایی مستقیم برای 800 نفر و 
غیرمستقیم برای ۷ هزار نفر و ارزآوری یک هزار میلیارد ریالی با ارزش افزوده یکصد 
میلیارد ریال طی سه سال از جمله مزایای این طرح است. رئیس سازمان صنعت 
چهارمحال و بختیاری، تصریح کرد: تمام سودی که از تولید فولاد یک میلیون تنی 

حاصل می شود، صرف آبادانی استان و به خصوص شهرستان بروجن می شود. .

رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، گفت:  شرکت فولاد مبارکه در راه اندازی 
و شکل گیری این شهرک نقش بسزایی داشته است. مهدی کشمیری افزود: فولاد 
مبارکه می تواند با حضور فعالانه خود، نقش ویژه ای را در رشد و توسعه شرکت های 
خصوصی فعال در عرصه فولاد مستقر در این شهرک داشته باشد. وی ایده راه اندازی 
پارک تخصصی در حوزه فولاد را مطرح کرد و گفت: با مساعدت فولاد مبارکه و 

راه اندازی این پارک، توسعه قابل توجهی در عرصه فولاد کشور ایجاد می شود.

وزیر نیرو بر اهمیت تصفیه پساب های شهری تأکید کرد:

خدمتی ماندگار 
با مشارکت فولاد مبارکه 

راه اندازی پارک تخصصی در حوزه فولادانتقال آب به فولاد سفیددشت توجیه اقتصادی دارد
گزارش

را  زیرساخت های صادرات 
مهیا کنیم .

از  محصول  کیفیت  به  توجه 
زیرساخت های  ایجاد  و  یک سو 
تخصصی برای صادرات از سوی 
دیگر می تواند در زمینه صادرات 
فولاد از عوامل مهم به شمار آید. 
مدیرعامل شرکت فولاد سفید 
دشت چهارمحال و بختیاری معتقد 
است: یکی از مهم ترین موضوعاتی 
که در زمینه صادرات باید به آن 
توجه داشته باشیم این است که 
بتوانیم محصولات با ارزش افزوده 
بالا تولید کنیم؛ چرا که در صادرات 
مهم ترین اصل، رقابت پذیر بودن 
در  ارباب زاده  محمود  کالاست. 
ادامه خاطرنشان کرد: با افزایش 
کیفیت کالا با این روند می توانیم 
در رقابت جهانی سهم بیشتری را  
از بازار را به خود اختصاص دهیم. 
با اشاره به زیرساخت هایی  وی 
که برای صادرات فولاد نیاز است، 
عنوان کرد: موضوع دیگر بحث 
برای  زیرساخت ها  و  اسکله ها 
صادرات است. چرا که وضعیت 
راه آهن، بنادر و اسکله ها در کشور 
آن قدر مجهز نیستند که بتوانیم

 در زمینه فولاد با ظرفیت بالا 
صادرات داشته باشیم. بنابراین با 
توجه به چنین زیرساخت هایی 
در کشور به نسبت سایر کشورها 
هزینه های حمل و نقل بالاست. 
که  است  ضروری  این رو  از 
بتوانیم  بیشتر  صادرات  برای 
زیرساخت های تخصصی را    ایجاد 

و توسعه   بدهیم. 

یک  رادر  تخم مرغ های مان 
سبد  نگذاریم .

توجه  قابل  موضوعات  از  یکی 
درصادرات فولاد، علاوه بر کیفیت، 
موضوع سرمایه گذاری در بازارهای 
موازی و مختلف است دراینباره 
هرمزگان  فولاد  مدیرعامل 
اظهارکرد:مهم ترین موضوع حائز 
اهمیت برای گسترش بازارهای 
صادراتی، افزایش کیفیت است. 
به عبارتی،کیفیت محصول باید 
به اندازه ای مطلوب باشد که بتوان 
آن را در بازار صادراتی عرضه کرد. 
اما فرزاد ارزانی با تاکید بر اینکه 

رقابت پذیری محصولات صادراتی 
باید در اولویت نخست قرار گیرد، 
یادآور شد: از آنجایی که مهم ترین 
بحث  صادراتی  بازار  در  مسئله 
رقابت است، بنابراین نباید بر یک 
بازار تمرکز کرد، بلکه روی بازارهای 
موازی همزمان باید سرمایه گذاری 
نمود. وی در ادامه تأکید کرد: باید 
بتوان محصولات مختلف را به 
کشورهای مختلف صادر کرد که 
اگر بخشی از بازار با مشکل مواجه 
شد، به طور کلی بازار صادراتی ما 
با مشکل روبر و نشود. مدیرعامل 
فولاد هرمزگان همچنین با اشاره 
به نحوه قراردادهایی که در زمینه 
بود،  خواهد  تأثیرگذار  صادرات 
عنوان کرد: اگر در عقد قراردادهای 
به  بیشتر  هرچه  بتوانیم  خود 
بلندمدت  قراردادهای  سمت 
پیش برویم، بهتر خواهد بود، چرا 
بلندمدت  قراردادهای  این  که 
هستند که توانایی تسخیر بازارهای 
همچنین  و  دارند  را  بلندمدت 
با این وجود است که می توانیم 
خط تولید و مواد اولیه خود را برای 
عرضه در این بازارها تنظیم کنیم. 
ارزانی در ادامه خاطرنشان کرد: 
اگر برنامه بلندمدت با کیفیت 
تولید نیز همراه باشد، بدون شک 
مشتری های بیشتری را می توان 
جذب کرد و بازار را به تصاحب خود 
درآورد. از این رو برای ماندگاری 
چنین  سمت  بایدبه  مشتری 
رفت.   پیش  سرمایه گذاری های 
وی همچنین به نیاز بازار جهانی 
اشاره کرد و افزود: از سوی دیگر باید 
بتوانیم براساس نیاز بازار جهانی، 
محصولات جدید تولید کنیم و نیاز 

بازار را در این زمینه بشناسیم. 
چراکه در بازار صادراتی جهانی 
محصولاتی  به  است  ممکن 
نیاز باشد که هر کشوری نتواند 
باید  بنابراین  تولید کند،  را  آن 
بتوان محصول جدید برحسب 
نیاز مشتری به بازار عرضه کرد. 
مدیرعامل فولاد هرمزگان با تأکید 
بازارهای  این موضوع که در  بر 
صادراتی حضور با قدرت در بازار، 
یک اصل مسلم است، گفت: ورود 
مقطعی به یک بازار، منجر به یافتن 
مشتری وفادار نمی شود. اما وضع 

قوانین داخلی ما در بازارمی تواند 
بسیار تأثیرگذار باشد، یعنی قوانین 
بلندمدت، فراگیر و  باید  کشور 
حامی صادرکننده باشد. ارزانی در 
ادامه افزود: به عبارت دیگر نباید 
قوانین به این شکل باشد که در 
یک مقطعی مجوز صادرات داده 
شود و در یک مقطع دیگر این 
مجوز داده نشود یا محدودیت هایی 
را برای آن ایجاد کند. در این صورت 
وفاداری مشتری ها کم خواهد شد 
و در بلندمدت سبب سلب اعتماد 
مشتری خواهد شد. وی در ادامه 
عنوان کرد: از سوی دیگر تعامل 
خوب با مشتری نیزمی تواند بسیار 

تأثیرگذار باشد. 

در بازار حضور مستمرداشته 
باشیم.

حضور دائم در بازار، سیاست های 
دولت و سفارتخانه ها و همچنین 
برای  تشویقی  سیاست های 
صادرکنندگان می تواند در صادرات 
باشد.  تأثیرگذار  فولاد  بیشتر 
سیدرضا شهرستانی دبیر و عضو 
هیئت مدیره انجمن فولاد ایران

برای  کرد:  عنوان  این باره  در   
گسترش صادرات فولاد که با مازاد 
آن رو بر و هستیم، باید چند اقدام 
اساسی انجام داد. شهرستانی در 
ادامه خاطرنشان کرد: نخستین 
اصل در زمینه صادرات این است که 
ما تصمیم جدی در زمینه صادرات 
بازار داشته  و در دست گرفتن 
باشیم؛ چرا که سال ها طول خواهد 
کشید که ایجاد اعتبار و رضایت 
مشتری صورت گیرد، اما اگر زمانی 
در بازار باشیم و زمانی نباشیم، 
این اعتبار ما را از بین خواهد برد و 
سبب می شود که مشتری خود را 
از دست بدهیم؛ یا اگر مشتری پیدا 
کرده باشیم و او با رویکرد نه چندان 
محکم مواجه شود، از ما می گریزد 
و دیگر هیچ گاه برنخواهد گشت. 
چون مشتری برای آن محصول 
برنامه ریزی،سرمایه گذاری و هزینه 
کرده است و ترجیح می دهد که 
فروشنده ثابتی داشته باشد. بنابراین 
می طلبد که برای صادرات و حضور 
مستمر در بازار سیاست بلندمدت 

داشته باشیم. 

دبیر و عضو هیئت مدیره انجمن 
فولاد ایران در ادامه با اشاره به سایر 
نکاتی که ما را به صادرات بیشتری 
رهنمون خواهد کرد، گفت: نکته 
بعدی این است که برای صادرات 
ارزش افزوده  صادرکنندگان  به 
درحالی که  نمی شود؛  پرداخت 
اکنون خود چین با مشوق هایی که 
به صادرکنندگان فولادمی دهد، 
قیمت محصول نهایی را ارزان تر از 
محصول نیمه نهایی مانند بلیت به 
بازار ارائه کرده است. شهرستانی 
چنین  چین  اگر  کرد:  تأکید 
صادراتی را در پیش نگیرد باید 
واحدهای تولیدی خود را تعطیل 
مشوق های  ارائه  بنابراین  کند؛ 
صادرکنندگان،  برای  مناسبی 
بسیار حائز اهمیت است. وی در 
ادامه به اهمیت سفارتخانه ها در 
زمینه صادرات اشاره کرد و گفت: 
برای صادرات بیشتر، باید رویه های 
نمایشگاه ها و جذب تولیدکنندگان 
و صادرات بسیار مهم است و حتی 
واحد خاصی برای این امر دارند. 
اما در سفارتخانه های ما هرچند 
این واحدها به صورت اسمی وجود 
دارند اما در عمل کار خاصی انجام 
نمی دهند. دبیر و عضو هیئت مدیره 
انجمن فولاد ایران تأکید کرد: باید 
ازصادرکننده حمایت شود و انتقال 
پول و سایر اقدامات مربوط به آن 
به راحتی انجام گیرد و بیشتر این 
اتفا قات از طریق سفارتخانه ها روی 
بدهد که در سفارتخانه های ما 

چندان معمول نیست. 
بازرگانی و برپایی نمایشگاه ها و 
جذب تولیدکنندگان و صادرات 
بسیار مهم است و حتی واحد 
خاصی برای این امر دارند. اما در 
این  ما هرچند  سفارتخانه های 
واحدها به صورت اسمی وجود 
خاصی  کار  عمل  در  اما  دارند 
عضو  و  دبیر  نمی دهند.  انجام 
هیئت مدیره انجمن فولاد ایران 
ازصادرکننده  باید  کرد:  تأکید 
حمایت شود و انتقال پول و سایر 
اقدامات مربوط به آن به راحتی 
انجام گیرد و بیشتر این اتفا قات 
از طریق سفارتخانه ها روی بدهد 
که در سفارتخانه های ما چندان 

معمول نیست. 

 نوســان: با پایان یافتن عملیات 
نصب تجهیزات و تزریق گاز به خط 
لوله کارخانه گندله سازي 5 میلیون 
تني فولاد مبارکه در منطقه معدني 
ســنگان، مشــعل هاي ایــن طرح 
عظیم صنعتي که اولین و بزرگترین 
کارخانه گندله ســازي شرق کشور 
مي باشد در فرخنده روز مبعث نبي 
مکرم اسلام)ص( روشن و مرحله راه 

اندازي گرم کارخانه آغاز شد. 
مدیر عامل گروه  فــولاد مبارکه در 
این رابطــه تصریح کــرد: کارخانه 
پنــج میلیون تنــی ســنگان که با 
ســرمایه گذاري فــولاد مبارکه، در 
منطقه معدنی ســنگان احداث شد 
پس از طی مراحل ســاخت و نصب 
تجهیزات اکنون با روشــن شــدن 
مشعل کوره گندله سازي به عنوان 
یکی از مهم تریــن تأمین کنندگان 
نیاز واحــد های فولادی کشــور به 

گندله، آماده بهره برداري گردید.
بهرام سبحاني میزان سرمایه گذاری 
در منطقه ســنگان را حدود ۲5هزار 
میلیارد ریال اعلام و تصریح کرد: از 
این میزان 11 هــزار و 500 میلیارد 
ریــال آن مربوط به بخــش گندله 
سازی و زیر ســاخت های مربوطه 
بوده و مابقی مربوط به پروژه فرآوری 
ســنگ آهن به ظرفیــت 5 میلیون 
تن و زیر ســاخت های مورد نیاز آن 
می باشــد که امیدواریم با همکاری 
مســئولین، این بخش نیــز تا پایان 

سال جاری به بهره برداری برسد.
دکتــر ســبحاني وضعیــت تأمین

 زیر ســاخت هاي ایــن کارخانه را 
با توجه به توافقات صــورت گرفته 
مطلوب اعلام کرد و گفــت:  میزان 
پیشــرفت فیزیکی پروژه کنسانتره 

سازی حدود50 درصد است.
 وي در بخــش دیگري از ســخنان 
خود با اشــاره به اهمیت اشــتغال 
زایي در شرایط فعلي کشور تصریح 
کرد: از ایــن حیث میزان اشــتغال 
زایی ســنگان در دوران راه اندازی 
و بهره بــرداری به طور مســتقیم و 
غیر مســتقیم حــدود 3000 نفر 
بوده اســت که 50 درصد آن متعلق 
به واحد گندله ســازی می باشــد.

مدیــر عامل گــروه فــولاد مبارکه 
اســتفاده از دانش فني و توانمندي 
موجــود در شــرکت هــاي داخلي 
در ســاخت این کارخانــه را یکي از 
ویژگــي هاي بــارز پروژه دانســت

 و در ایــن خصــوص افــزود: فولاد 
مبارکه با اتــکا به دانش خــود و با 
حمایت همــه جانبــه از پیمانکار 
داخلی، توانمندي و دانش مهندسی 
ســاخت و نصب تجهیزات ساخت 
کارخانه گندله ســازی را توســط 
نیروهــای مجرب داخل کشــور به 
منصه ظهور رساند و با توجه به بومی 
ســازی صورت گرفته، قدم بزرگی 
در اجراي سیاســت هــاي اقتصاد 

مقاومتی برداشت.
 وي در ادامــه بــه اهمیــت ارتقاي 
روحیه خودباوري نزد کارشناســان 
کشور اشاره و خاطر نشــان کرد: از 
اثرات مثبت این خود باوری و کسب 
دانش می توان، اجرای ســریع این 
پروژه نســبت به پروژه های مشابه 
در منطقه ســنگان را بیان نمود که 
طبعاً این موفقیت داخلی در ســایه 
تعهد و تخصص همــه ارکان پروژه و 
حمایت های بی دریغ همه دلسوزان 
ایران اسلامي به دســت آمده است.

مدیر عامل گروه فولاد مبارکه:

مشعل بزرگترین کارخانه 
گندله سازي شرق روشن شد

گزارش

تاه
 کو

بار
اخ

industry

راهکارهای افزایش صادرات محصولات فولادی؛

گام های بلند صادرات
چگونه مزیت های نسبی فولاد ایران عامل افزایش صادرات خواهد شد؟

 بیــش از نیــم قــرن از عمــر صنعــت فــولاد کشــور می گــذرد و بــا توجــه بــه بهره منــدی از منابعــی چــون گاز طبیعــی و ســنگ آهــن و ... می تــوان مدعــی 
گزارش

گروه   صنعت
شــد کــه کشــور مــا در فولادســازی دارای مزیــت نســبی اســت؛ امــا بــرای توســعه صــادرات محصــولات فــولاد بایــد بتوانیم ایــن مزیــت نســبی را به یک 
مزیــت رقابتــی تبدیــل کنیــم تــا بتوانیــم به عنــوان یــک صنعــت پیشــرفته خــود را در ســطح بین المللــی معرفــی کنیــم. از ســوی دیگــر بــا توجــه بــه شــرایط کنونــی 
در صنعــت فــولاد کــه در داخــل بــا مــازاد تولیــد و رکــود بــرای مصــرف داخلــی مواجــه اســت، صــادرات بیشــتر، راهــکاری اســت کــه تولیدکننــدگان داخلــی فــولاد باید 
بــه آن بیندیشــند تــا بتواننــد چــرخ واحدهــای تولیــدی خــود را بچرخاننــد. هرچنــد در ســال 1۳۹۵ صــادرات فــولاد تــا مــرز شــش میلیــون تـُـن نیــز رســید، امــا بــرای 

صادرات بیشتر باید بتوان گام های بلندتری برداشت. 

محمود ارباب زاده: وضعیت راه آهن، بنادر 
و اسکله ها در کشور آن قدر مجهز نیستند 
که بتوانیم در زمینه فــولاد با ظرفیت بالا 
صادرات داشــته باشــیم. ضروری است 
که برای صادرات بیشــتر زیرساخت های 

تخصصی را توسعه دهیم.

فرزاد ارزانی: نبایــد قوانین به این 
شــکل باشــد که در یک مقطعی 
مجــوز صــادرات داده شــود و 
در یک مقطــع دیگر ایــن مجوز 
محدودیت هایی  یــا  نشــود  داده 

برای آن ایجاد شود.

رضا شهرستانی: برای صادرات بیشتر 
باید رویه های ســفارتخانه ما تغییر 
کند. در ســفارتخانه های ما هرچند 
این واحدها به صورت اســمی وجود 
دارند اما در عمــل کار خاصی انجام 

نمی دهند.



من ســیوانکا داناپالــو، نماینده ي کمیســر 
عالي ســازمان ملل در امــور پناهندگان در 

هستم. ایران 
از دعوت شــما و توضیحات کامــل در مورد 
مجموعه ی سیتی سنتر بســیار سپاسگزارم. 
بعد از ظهر بســیار عالي را در شهر زیبای شــما سپري کردم.

از نظر من اینجا یک مرکز بســیار مدرن اســت که با استفاده 
از تکنولــوژي هــاي بســیار پیشــرفته از جملــه شــهربازي 
سرپوشــیده ي مدرن مردم و تمام اعضــای خانواده را در یک 

مکان گردهم مي آورد.
 اینجا در لغت یک مرکز خرید اســت ولــي در واقعیت چیزي 

فراتر از آن مي باشد.
 در این مکان فرهنــگ، تجــارت، امکانات و نــوآوري تلفیق 
شده اســت. مورد دیگري که مرا بســیار تحت تأثیر قرار داد، 
کاربرد جنبــه هاي مختلــف پایداري در این مجموعه اســت.

 انرژي هــاي تجدید پذیر زیــادي در این مجموعه اســتفاده 
شده و بازیافت قســمت عمده ي خط مشي این سازمان است. 
با توجه بــه اینکه ایــن منطقه با کمبود آب مواجه اســت ولي 
حتي یک قطــره آب از اصفهان و یا مناطق اطراف در ســاخت 
و ساز این مکان اســتفاده نشده و من بســیار تحت تأثیر قرار 
گرفتم وقتي متوجه شــدم کــه آب مورد نیــاز اینجا از طریق 

تصفیه و بازیافت فاضلاب تأمین شــده است.
 فکر میکنــم که اینجا یــک نمونه ي بســیار پیشــرفته براي 
این اســت که مــردم یک جامعــه چگونــه مي تواننــد براي 
تفریــح و همچنین نه تنها اســتقاده از کالاهــاي تجاري بلکه 
براي یادگیــري ، اشــاعه و تحســین فرهنگ در یــک مکان 

گرد هم آیند.
اســتیو جابز فرد بســیار مهمي اســت و در بســیاري از نقاط 
جهان به عنوان یک نماد یاد میشــود ولي من میتوانم اســتیو 

جابز را با آقاي صرامي مقایســه مي کنم. 
بعضي افراد هســتند کــه نمیخواهند با اســتیو جابز مقایســه 
شــوند بلکه اســتیو جابز اســت که باید با آن ها مقایسه شود.

 دلیل این مقایسه در این است که ایشــان تجارت را با ابتکار، 
خلاقیت و نوآوري بســیار تلفیق کرده و به همیــن علت اینجا 
فقط یک مرکــز تجــاري و صرفاً بر پایــه ي اقتصاد نیســت.

 خلاقیت و هنر بســیار در این مرکز به چشــم مي خورد مانند 
ایــن موزه اي کــه در آن هســتیم گنجینــه ، تاریــخ ، هنر و 
کارهاي زیباي هنرمندان اصفهانــي در آن به نمایش درآمده 

است.
همچنین آقاي صرامــي این فرصت را بــراي هنرمندان بومي 
فراهم کرده و آن ها را پرورش مي دهد تــا کارهاي خود را به 

معرض نمایش و فروش بگذارند.
 فرصتي کــه هیچ جــاي دیگر نمــي توانســتند پیــدا کنند.

اول: هــر چنــد بــاز هــم بایــد از ایــن لفظ 
منسوخ و دســتمالی شــده، اســتفاده کرد اما 
به نظرم انتخابــات در این دوره، واقعــاً تعیین 
کننده و سرنوشــت ســاز است. شــما را به خدا 
نگوییــد این هــا همه شــان مثل هم هســتند!

 ایــن تفکر از آدم هایی که صبح تا شــب سرشــان تــوی تلگرام و 
اینترنت است، بعید اســت. نگویید همه شان ســر و پا یک کرباس 

اند و از یک قماش؛
 اگر می پرســید روحانی چه کار کرد، لااقل جوابش را هم کنکاش 
کنید. گوشِ شــنیدن و توان درک پاسخش را هم داشــته باشید. 
جهانگیــری در مناظره و در برنامــه ضبط شــده اش بارها از این 
لفظ اســتفاده کرد. "دولت، ماشــین اقتصاد را از تــه دره بیرون 
آورده و این ماشــین، قرار اســت دوباره در مســیر قــرار گیرد". 
هوشــمندانه از لفظ آواربرداری و تمثیل عامیانه پلاســکو استفاده 
کرد تا دوباره یادمان بیاید ســاختن، ســخت و ویران کردن آسان 
است. ســاختن ســال ها طول می کشــد؛ اما برای خراب کردن و 

ویرانه تحویل دادن، چند ماه هم کافی است.
 چه برســد به هشــت ســال! این مثال ها را زد تا بــه عامه مردم 
بگویــد دولت روحانــی چگونه و در چــه وضعیتــی کار را تحویل 
گرفتــه و در پایــان چهــار ســال، چگونــه تحویل داده اســت.

 این که گفته شــد انتخابات ایــن دوره، انتخاب بین بــد و بدتر یا 
این جنــاح و آن جناح نیســت، بلکــه انتخابات بیــن راه و بیراهه 
اســت را به شــدت قبول دارم. برای خود من انتخابــات در ایران 
همیشــه بیش از آن که انتخاب بین دو جناح باشــد، انتخاب بین 

تفکر و دیدگاه بوده است.
 مــن بــه تفکــر آدم هــا رأی داده ام و مــی دهم و یــک چیز را 
خــوب می دانــم؛ رأی اشــتباه مــا در ایــن دوره، ممکن اســت 
خســرانی بــه کشــور تحمیــل کنــد کــه دیگــر حتــی فرصت 
آواربــرداری اش به دســت ندهــد. به نظــرم رأی بــه روحانی، 
بدیهــی تریــن تصمیم سیاســی در وضعیــت امروز ایران اســت. 
نمی گویــم روحانــی، معجزه گــر بــوده و تحول آفرینــی کرده

 اما تحول را کلید زده است.
دوم: روحانی چه کرد؟ این سؤالی اســت که همه آن ها که توان، 

جرأت و یا انصاف تحلیل ندارند، می پرســند. 
سؤالشان را می پرســند و از شــنیدن جواب، طفره می روند. آمار 
حضور گردشــگران خارجــی، هیأت هــای مذاکره کننــده، آمار 
مربوط به حجم ســرمایه گذاری ها، افزایش صــادرات غیر نفتی، 
تغییر تراز تجــاری ایران از منفی به مثبت، توســعه گردشــگری 
و از همــه مهم تــر تغییــر گفتمان ملی ایــران با جهان، بخشــی 
از دســتاوردهای دولت روحانی اســت. روحانــی و تیمش، زبان 
گفتمــان جهانی و مذاکره را بلــد بودند، ادبیــات تعامل جهانی را 
می شــناختند و از این شــناخت برای اتفاقی تاریخی به نام توافق 
هســته ای اســتفاده کردند. ظریف، "دشــمن قابل احترام" طرف 
مقابل لقب گرفت و به جای ســم پاشــی علیه ایران، دیپلماســی 
لبخند را به کار بســت. اعتماد بــه زنان در حوزه هــای مدیریتی 
و اجرایی و زمینه ســازی حضور آنان بیرون از فضاهای شــعاری، 
ایجــاد فرهنگ عذرخواهــی میان مســوولان و اهمیــت واقعی و 
محســوس به فرهنگ و هنر هــم بنُ مایه دولــت روحانی و تیمش 
اســت. در مقابل اینها، عده ای حرف از رکود می زنند و می گویند 

" سفره مردم و قدرت خریدشــان" تغییری نکرده است.
 در این مورد به نظــر اقتصاد دانــان و متخصصین، رجــوع کنید. 
به زبان ســاده، روحانی تورم را برطرف کرده و اوضــاع بازار را به 

ثبات رسانده است.
 در یــک نمونــه واضح، در ایــن چند ســال خبــری از صف های 
طولانی و چند برابر شــدن یک شــبه قیمــت ها، نبــود. طبیعی 
اســت که مرحله بعــد، حذف رکود اســت. اما بــرای ورود به این 
مرحله، بایــد بــه روحانــی فرصــت داد؛ او راه را همــوار کرده 
و حالا وقــت گام برداشــتن در این راه اســت. فلســفه شــعار " 
نیمه راهیــم، به عقب بــاز نمی گردیــم" هم دقیقاً همین اســت.

 رأی به روحانی، یک تصمیم فراجناحی است. 
سوم: من عــلاوه بر کار رســانه ای مستقل، در شــرکت نمایشگاه 
اصفهــان کار می کنــم؛ به عنــوان مســوول رســانه و در واقع، 
خبرنگار ؛ کســی که هر هفته مجبور اســت، وضعیــت یک صنف 
و یک صنعت را رصــد کند و حرف هایشــان را بشــنود، به اندازه 
همین تجربه عینــی می توانم گواهی دهم که در این چهار ســال، 
صنعتگــران بخش هــای مختلف از کشــاورزی تا فــولاد و نفت، 
از نســاجی و ســنگ تا گردشــگری و ...، چقــدر از وضعیت رو به 
بهبود صنعــت خود راضی بودند و چقــدر از حرکت های دولت در 
این مســیر، خرســند؛ نمی گویند همه چیز، ســنگ تمام است و 
اوضاع، گل و بلبل اما امیدوارند و خــوش بین به آینده. ترس های 
گذشــته را ندارند و بیشــتر از همیشه، احســاس امنیت می کنند.

 این ها حرف های بخش خصوصی اســت؛ کســانی که اگر انتقادی 
باشــد با همــان لحن مســتقل و صراحتــی که وامــدار هیچ کس 
نیســت، ســخن می گوینــد. هجوم شــرکت هــای خارجی، پس 
از برجــام و تغییر واضــح نگاه آنان بــرای کار با ایران هــم تجربه 
ملموس دیگر من اســت در فضای نمایشــگاه؛ چیزی که می توانم 
بگویم به عینه شــاهد آن بــوده ام؛ نمایشــگاهی ها مــی گویند، 

نمایشــگاه آیینه واقعی فضای کسب و کار است.
 بنابرایــن با این ملاک می تــوان عملکرد دولــت را محک زد. این 
ها چیزهایی اســت که می تواند اقتصاد را رونق دهــد، بیکاری را 
برطرف کند، رفاه و آســایش و آرامش بیاورد و بــه ایران، فرصت 
خودش بــودن را بدهــد. امیدواریم؛ به قــول روحانــی، امید که

 می توانیم داشته باشیم! 

رویداد کارآفرینی یا استارتاپ طبق تعاریف 
به یک شرکت یا یک مشــارکت و یا یک 
سازمان موقت گفته می شود که در جهت 
جستجوی راه  حلی برای یک مدل کسب  
وکار، قابل توســعه و تکرارپذیر راه اندازی 
می شود. این شــرکت ها تازه ایجاد شده و در فاز توسعه و تحقیق 
برای بازاریابی قرار دارند. فازی که شاید برخی از بنگاه های بزرگ 
اقتصادی حاضر به ریسک بر روی آنان باشند و شرکت های متوسط 

و کوچک )SME( توجه چندانی به آن ندارند.
استارت آپ فرصت بدیلی برای جوانان خلاق و نوآور است که مسیر 
دشوار کارآفرینی را به جای مسیر کارمندی در زندگی خود انتخاب 
کنند و با بهره  گیری از تجربه منتورها )Mentor( بتوانند ریسک 
کار خود را کاهش دهند. برگزاری متعدد این رویداد در سطح کشور 

نشان از علاقه جوانان برای رشد و توسعه در فضای اقتصادی است  
 اســتارت آپ همواره به  عنوان یک پدیده با چالش های داخلی 
و خارجی روبروســت.در ادامه به بررسی چالش های پیش روی 

رویدادهای کارآفرینی می پردازیم. 
اول؛ استارت آپ همانند ســایر بخش های اقتصادی، اجتماعی 
،فرهنگی و ورزشی اصفهان با چالش )Team working ( پائین 
بودن روحیه کارگروهی در بین اعضای گروه روبروست.اســتارت 
آپ فرصتی مناســب برای تمرین کارگروهی است ولی به دلیل 
آشنا نبودن شرکت کنندگان با ادبیات کارگروهی بخشی از انرژی 

برگزارکنندگان این رویدادها صرف آموزش کارگروهی می شود.
دوم؛ یکی دیگر از چالش های اساســی جوانان برای فعالیت در 

استارت آپ ها، عدم باور خانواده ها به آنان است.اغلب خانواده ها 
استارت آپ را فرصتی برای کاریابی جوانان خود نمی دانند بلکه 
کارمند شدن در یک شــرکت بزرگ را کار مناسب برای جوانان 
خود تلقی می کنند.این نــگاه در فضای اقتصادی اصفهان باعث 
از دست رفتن فرصت  خلق ایده های نو شده و همواره اکوسیستم 
کارآفرینی استان را با تهدید روبرو ساخته است.اصفهان با یدک 
کشیدن صنعتی ترین استان کشــور و وجود شرکت های بزرگ 
تولیدی فولاد و پالایش نفت بایستی اکوسیستم کارآفرینی بهتری 
نسبت به سایر استان ها برای جوانان خود فراهم کند.نگاه درون زا 
به توانمندی های داخلی و ایمان داشتن به جوانان می تواند فضای 

کسب وکار استان با نرخ بیکاری 15 درصد را بهبود بخشد.
سوم؛  کم همتی و پشتکار اندک جوانان شرکت کننده در استارت 
آپ ها سومین چالش این رویداد در اصفهان است.جوانانی که با 
برخورد به دو مانع از پیگیری طرح های پیشنهادی خود دلسرد 

شده و حاضر به کارمند شدن در یک شرکت می شوند. 
چهارم؛ حضور کم رنگ منتور در استارت آپ ها یکی از چالش های 
این رویداد اســت. در سال های اخیر منتورینگ به عنصر مهمی 
در رشد و توسعه شغلی، دانشــگاهی، تجاری و برخی از مشاغل 
دیگر تبدیل  شده اســت. حضور این منتور ها یا تسهیل گران در 
رویدادهای کارآفرینی و حمایت معنوی از جوانان می تواند فضای 
اقتصادی اصفهان را متحول ســازد. برخــی از فعالان اقتصادی 
اصفهان باوجود مشغله بسیار توانســتند در این موضوع به یاری 
استارت آپ ها بیایند تا حداقل اقداماتی که باعث شکست آنان 

می شود را گوشزد کنند.

سکونت  محل  دیرباز  از  اصفهان 
بوده  گوناگون  الهی  ادیان  و  اقوام 
است. طبق نظریه مورخین و منابع 
شاه  که  دلایلی  از  یکی  تاریخی 
عباس صفوی خواستار کوچ ارامنه 
به اصفهان  ایران  از زادگاهشان در شمال غرب فلات 
این  ادیان گوناگون در  و  اقوام  میان  تامل  ایجاد  شد، 
شهر بود تا این شهر با حضور تمامی اقوام و ادیان الهی 
جهان به معنا و آرمان واقعی خود که "نصف جهان"

است دست یابد.
نقش  میدان  ساخت  و  درطراحی  دیگر  سوی  از 
جهان، و در هر یک از اضلاع، نماد یکی از جنبه های 
اجتماعی که عامل تکامل انسان قلمداد می شود، قرار 
گرفته است. در یک سو فرهنگ وهنر، در سوی دیگر 
اقتصاد، یک سو سیاست و قدرت و سوی دیگر دیانت 
و  نیز شور  تا در مرکز میدان  قرار گرفته  و وحدانیت 
نشاط و  تعامل اجتماعی را تصویر گر باشد.  موضوعی 
که در کنار زندگی هویت های گوناگون مردم این شهر 
باعث شگفتی جهانگردانی بوده که همواره به این شهر 
این  توسعه  به  سفر می کنند. گردشگرانی که همگی 
شهر آن هم زمانی که صحبت از توسعه پایدار و تعامل 
میان شهروندان و حاکمیت مانند امروز در جهان برقرار 
نبوده، شهادت می دهند. شاید همین شیوه مدیریت 
و نقش آفرینی سازه های شهری بود که روحیه مردم 
اصفهان را پویا و فعال کرده، آنچنان که هر اصفهانی 
تواضع، قدرت،  نشاط،  نظم،  از  جهانی  خود  در 

 هنر و دنیا دوستی را به همراه دارد.اما اکنون با گذشت 
سال ها، دهه ها و سده ها، در اثر بی توجه ای مردم 
و مسئولین، به ذات و اصالت شهرشان، اصفهان را به 
با  و  جنباند  دست  بابد  است.  برده  فرو  عمیق  خوابی 
برنامه هایی درست این شهر را بیدار و از ظرفیت های 

فرهنگی آن استفاده کرد.
اجرایی  مورد  این  در  باید  که  مهم  مسایل  از  یکی 
عیسی  حضرت  بنام  شهر  در  میدانی  نامگذاری  کرد، 
مسیح)ع( و سایر پیامبران ادیان  الهی مانند زردتشی 
در  گذشته  از  آنها  پیروان  که  است  کلیمیانی  و  ها 
اند. به نظر با صلح و صفا زندگی می کرده  این شهر 

بالایی دارد؛ چرا که  اولویت  نامگذاری  این   می رسد 
اما نشانه ای  نامگذاری ها، هرچند نمادین،  این گونه 
برای شناخت و پیوند میان ادیان الهی،  استمرار زندگی 
پیروان آنها در کنارهم و پی بردن به اصالت شهر است تا 
اگر تازه واردی به شهر آمد و علت این نام گذاری را جویا 
شد به او بگویم که بخاطر حضور ادیان مختلف در شهر 

این موضوع روی داده است.
و  مذهبی  ها  آیین  به  گذاری  ارج  با  دیگر  سوی  از 
عبادتگاه های ادیان الهی که یکی از مشهورترین آن ها 
کلیسای وانگ است تامل سازنده تری میان این ادیان 
از گذشته در شهر  این فرصتی که  از  برقرار سازیم و 
ما وجود دارد برای برقراری صلح ادیان در جهان بهره 

بجویم.
به امید صبحی که هم اصفهان و اصفهانی ها از خواب 

زمستاتی بلند شوند.

  ناهید زمانی

  حسین  قلع ریز

  نفیسه  قانیان

ادامه شماره قبل
پیامــد  یــک 
بدیهی  و  ساده 
این امر، نبود بازاریابی احساســی، 
ادبی و دهان به دهان برای شــهر ما 
در بین مردمان کشــورهای دیگر به 
منظور جذب گردشگران دیگر است.

چرا که این گردشــگران هستند که 
دربــاره تجربه هــای به یادماندنــی 
خــود متن هایي نوشــته و همراه با 
عکس ها و تصاویر خاطره انگیزشان 
منتشــر می کنند تا به تبلیغات شهر 
ما کمــک کنند. آن ها هســتند که 
درباره زمان و مکان وقوع »داستان 
های  شخصی شــان« در ســفرهای 
خود مطالبــي را می نویســند و به 

اشتراک می گذارند. 
امروزه در گردشــگری می بینیم که 
افراد عادی به ســمت این می روند 
که بــه عنــوان انســان هایی خلاق 
در پي خلق و کســب تجربه رویایی 
از جذابیــت های فرهنگی باشــند. 
مطالعات مختلــف در زمینه عکس 
برداری گردشــگران نشان می دهد 
که زاویــه دید آن ها این اســت که 
چگونــه جاذبه های گردشــگری را 
به صحنــه هایی برای قــاب بندی 
داســتان های شــخصی خودشان 
تبدیل کنند. چون عکــس ها براي 
این گرفته می شــوند تــا آگاهانه، 
خاطراتی برای آینده آن ها بسازند. 
انگیــزه اصلــی در عکســبرداری 
گردشــگر، پیوند لذت از زمان حال 
با لذت هــاي آینده از راه بازســازی 
خاطرات اســت. اما بین عکس ها و 
فیلم هایی که در حیــن رویدادهای 
گردشگری در شــهرهای پیشرفته 
عکس هــا  بــا  می شــود  گرفتــه 
فضاهــای  در  کــه  فیلم هایــی  و 
گردشگری ما گرفته می شود تفاوت 

بسیاری وجود دارد.
شــاید ذکــر مثال هایــي اهمیت و 
جایــگاه ایــن موضوع را روشــن تر 
کند. در برخی مناطق گردشــگری، 
مــردم را بــه ســمت چشــمه ای 
می کشانند تا در آن سکه ای انداخته 
شــدن  بــرآورده  چشــم انتظار  و 
آرزوهایشــان با بازگشــت به همان 

مکان شوند.
البتــه بحــث مــا بررســي جایگاه 
خرافي آن نیســت، بلکــه طراحی 
خلــق  و  نمادیــن  تجربه،کنــش 
داستانی اســت که برای گردشگران 
انجام می دهند تا باعــث جذب آن 
ها شوند؛ بالاخره مردم دنیا هر یک 
شیوه و سنت خاصی برای برآوردن 
آرزوهای خود دارند یــا در فواره ی 
تــروی، ایتالیــا، توریســت ها یک 
ســکه مي اندازند، و داستان سرایي 
و توضیحــات توســط راهنماهــا

 ارائه می شود. 
حتی شــیوه آن نیز داستان سرایانه 
می شود، »این کار را حتماً در حالی 
که پشــت به فواره ایستاده اید انجام 
دهید و آن را از روی شانه ی چپتان 
پرت کنید«، یا پرتاپ ســه ســکه 
باعــث ازدواج زودهنگام شــما، یا 
تحکیم روابط زناشــویی می شود!یا 
دوباره به همین مــکان باز خواهید 

گشت!و....«

ادامه در شماره بعد

سال دوم
شماره نوزدهم

۲5 اردیبهشت 13۹۶
18 شعبان 1438

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان
 چاپ:اشراق قلم پارسه

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه، کوچه کلینیک صدرا 
مرکز آموزش بازرگانی، واحد ۲0۶

 صندوق پستی: 8158۹818۶5
 تلفن: 031-3۲۶1۷85۹

مدیرکل دامپزشکی  اصفهان از صادرات شیر از این اســتان به بازارهای صادراتی منطقه 
اوراسیا خبرداد. شهرام موحدی گفت: با حمایت این اداره کل، یک شرکت اصفهانی، موفق 
به راه یابی به بازارهای صادراتی منطقه اوراسیا به ویژه کشور روسیه شد.  مدیرکل دامپزشکی 
اصفهان، افزود: با توجه به اینکه کشور روسیه به عنوان پنجمین اقتصاد بزرگ دنیا با جمعیت 
بیش از 144 میلیون نفر در همسایگی ایران فرصت های تجاری اشباع نشده فراوانی دارد 

ایران توانسته بازار وسیعی را برای پذیرش محصولات خود در این کشور ایجاد کند. 

وزیر علوم، تحقیقات و فنــاوری گفت: در طول فعالیت دولــت تاکنون بیش از 500 
میلیون دلار محصولات شرکت های دانش بنیان به سایر کشورهای جهان صادر شده 
است. محمد فرهادی، با اشــاره به حمایت از 40 پارک علمی و فناوری کشور و صدور 
مجوز برای بیش از سه هزار و 500 شرکت و مؤسسه دانش بنیان، تأکید کرد: بسیاری 
از این مجموعه ها از تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی و صندوق های پژوهش و 

فن آفرینی استفاده کردند.

 500 میلیون دلار صادرات شرکت های دانش بنیانصادرات شیر از اصفهان به اوراسیا

درباره انتخابات پیش رو

ماهنامه
M o n t h l y n a v a s a n

پیامبر اکرم )ص( : 
شعبان ماه من است و رمضان ماه خداست و آن 
بهار فقراست . خداوند قربانی کردن را قرار داد 

تا مساکین سیر گردند پس آنها را اطعام کنید. 

کشکول

برگریزان نوستالژی
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شمــاره 
نوزدهم

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  info@eghtesadbazar. ir

دو قطبی نسلی در انتخابات شورای شهر استارت آپ؛ آغازی برای خلق کردن

  سیوانکا  داناپالو
 بهرام کاردان

سیتي سنتر؛ 
نماد تجارت و فرهنگ ظرفیت های اصفهان

زمین های بلاتکلیف شهری

توسعه

درون  بلاتکلیف  و  بایر  های  زمین 
منبع  همواره  قانونی شهرها  محدوده 
بوده  ریزگردهای درون شهری  تولید 
اند. البته این مسئله در همه شهرهای 
ایران وجود داشته و برنامه ویژه ای برای 
این منظور در نظر گرفته نشده است. 
گاها در شهرهای میانی و حتی کلانشهرها شروع پروژه های 
بزرگ شهری که با چالش های تامین اعتبار مواجه شده اند، 
خود این تخریب ها و تملک سبب ایجاد اراضی با شرایط 

مذکور شده و خود منبع افزایش ریزگردها خواهد شد. با 
توجه به عدم مدیریت شهری مناسب و عدم وجود برنامه 
برای اراضی مذکور، این امر سبب تقویت منابع تولید ریزگرد 
خواهد شد. یکی از رویکرد های منطقی جهت کنترل این 
مسئله بهره مندی از شهرسازی تاکتیکال برای شناسایی 
و اقدام عملی با هزینه کم می باشد. البته حوزه تاثیرگذاری 
ختم محیطی  زیست  مباحث  به  صرفا  اراضی  اینگونه 

 نمی شود؛ بلکه درحوزه منظر شهری و توازن کاربری اراضی 
وبسیاری موارد دیگر نیز دارای مسائل متعددی هستند.

بهروز نصرآزادانی
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